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رئیس سازمان ملی استاندارد:

هیچ خودرویی 
معطل استاندارد نیست

رشد اقتصادی ایران 
امسال 3 درصد می شود

آیفون ۱۴ 
رجیستر نمی شود

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

چالش های ورود 
به بازار کار

کمبــود شــغل، عــدم 
تعریــف جایگاه شــغلی 
و  مناســب  درآمــد  و 
کارآمــدی شــغل بــرای 
دانش آموختگان دانشــگاهی را باید مجموعه ای 
از چالش های مربوط به جامعه فارغ التحصیلان 
دانســت. این وضعیت عدم امکان یا تمایل ورود 
 این افراد به بازار کار و مهاجــرت آنان را به دنبال 
داشته اســت. در واقع امکانات و شرایط اشتغال و 
درآمدزایی متناسب با تحصیلات و مهارت افراد 
به ویژه دانش آموختگان مهیا نشــده و این موارد 
مانعی برای رشد داده ها و شاخص های عمده کسب 

و کار و تولید به شمار...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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وزیر ارتباطات بر لزوم سرعت 
در هوشمندسازی تاکید کرد

ترافیک سالانه 3۰۰ 
میلیونی مرسولات پستی

هزار فرصت شغلی در شش ماهه نخست سال ایجاد شد

تمرکز  بر اشتغال  فارغ التحصیلان
صفحه3
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رشد  ۶.2  درصدی  در بخش  خدمات
سخنگوی   اقتصادی  دولت   خبر  داد:

ترافیک سالانه مرسولات پستی ۳۰۰ میلیون بسته 
است، هر بسته و نامه ای که وارد شبکه پستی کشور 
می شود، گره ای از مشکلات افراد باز می کند. عیسی 
زارع پور در مراســم روز جهانی پست و رونمایی از 
چند پروژه پستی  با بیان اینکه انتظار ما از همکاران 
پستی این است که شتاب در روند هوشمندسازی 
کامل شبکه پستی را در دستور کار خود قرار بدهند 
تا بتوانیم به مردم بگوییم این شبکه به شکل کامل 
هوشمند شده است، اظهار داشت: شرکت ملی پست 
جزو معدود دستگاه هایی است که تعطیلی ندارند و 
در مراکز تجزیه نیز به صورت ۳ شیفت مشغول به کار 
هستند.  وی افزود: ترافیک سالانه مرسولات پستی 
۳۰۰ میلیون بسته است، هر بسته و نامه ای که وارد 
شبکه پستی کشور می شود، گره ای از مشکلات افراد 
باز می کند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید 
کرد: درباره هوشمندسازی پست بارها صحبت کردیم 
و خوشحالیم که قدم هایی در این حوزه برداشته شده 
است. اما این روند باید شتاب بگیرد. وی تصریح کرد: 
هوشمندسازی یعنی استفاده از تمام فناوری هایی که 
در این حوزه وجود دارد تا در تمامی مراحل هوشمند 
شــویم. زمانی که مردم مرســوله را تحویل پست 
می دهند بتوانند زمان و روز دریافت را مشخص کند 
و در همان زمان تحویل بگیرد. زارع پور با بیان اینکه 
امروز پست پیشران اقتصاد دیجیتال کشور است، 
خاطرنشــان کرد: هر روز به تعداد کسب و کارهای 
هوشمند اضافه می شود و باید مسیر هوشمندسازی 
ما نیز ســرعت بگیرد. وی با بیان اینکه اگر پســت 
متحول شود حتما می تواند توسعه کسب و کارها 
را رقم بزند، افزود: این کار باید با استفاده از ظرفیت 
بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان رخ دهد.

در همین رابطه معاون فنی و بازرگانی شرکت ملی 
پست از ورود حدود ۱۰۰...

اجتماعی

جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا گفت که در نیمه 
نخست امسال حدود سه هزار نفر در تصادفات جاده ای 
جان خود را از دست داده اند. سردار سید تیمور حسینی 
درباره خصوص آمار و ارقام تصادفات جاده ای در کشور 
اظهارکرد: در نیمه نخست امسال پلیس راهور ماه های 
پرکاری را پشت سر گذاشــت. در این مدت تقریبا ۱۸ 
درصد افزایش تردد را نســبت به سال گذشته شاهد 
بودیم و این وضعیت تا پایان شهریور ماه ادامه داشت و 
در این ماه نزدیک به ۱۹ درصد افزایش ترددها را در طول 

محورهای مواصلاتی برون شهری در جاده ها داشتیم.
وی با بیان اینکه در نیمه نخست امسال تقریبا ماهانه 
۵۰۰ کشــته در تصادفات جاده ای داشتیم، گفت: در 
مجموع نزدیک به ســه هزار نفر را در شش ماه امسال 
جان خود را در تصادفات از دســت دادنــد و ما از نظر 
تعداد تصادفات شاهد افزایش شش درصدی در طول 
این مدت در مقایسه با مدت مشابه پارسال بودیم. البته 
اگر این آمار را با افزایش ترددها مقایسه کنیم می توان 
نتیجه گرفت که شمار جانباختگان در مقایسه با افزایش 

ترددها کاهش داشته است. 
حســینی با بیان اینکه ما در بحث مدیریت ترافیک با 
یک مساله آسان و در عین حال سخت مواجهه هستیم، 
گفت: آسان به این علت که ما به هیچ عنوان در ارتباط با 
این حوزه با فرمول محرمانه ای مواجهه نیستیم.  یعنی 
کشورهایی که در این زمینه توانستند به موفقیت هایی 
دست پیدا کنند معلوم است چه اقداماتی را انجام دادند. 
ما هیچ فرمول محرمانه ای نداریم. به عنوان مثال کشور 
ژاپن، کره جنوبی، ســوییس، آلمان، کار محرمانه ای 
انجام ندادند که ما بگوییم این ها فرمول های خود را در 
اختیار ما قرار نمی دهند. یا آن ها چه کاری کردند که 
توانستند عدد کشته های تصادف خود را به زیر ۱۰۰ 
نفر در سال برسانند. جانشین رئیس پلیس راهور فراجا 
ادامه داد: وضعیت ما در مســاله ایمنی ترافیک خوب 
نیست و ما آمارهای نامناســبی را در ایران داریم. در 
واقع فرمولی را سازمان بهداشت جهانی در نظر گرفته 
است که کشته های ناشی از تصادف در هر ۱۰۰ هزار 
نفر جمعیت و در هر ۱۰ هزار وسیله نقلیه است. ما در 
۱۰۰ هزار نفر جمعیت عدد دنیا حدودا ۲۵ نفر بوده و 
عدد ما نزدیک به ۲۲ است. یعنی ما در هر ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت از میانگین دنیا پایین تر هستیم. این شاخص 
در کل دنیا در آسیا در اروپا و در ایران در اختیار ما است. 
ولی در وسیله نقلیه کشور ما حتی از آسیا هم وضعیت 

نامناسب تر و بدتری را دارد.
وی افزود: در جمعیت هم وضعیت کشــور ما از اروپا 
بسیار بدتر بوده یعنی خیلی عقب تر هستیم ولی از دنیا 
وضعیت مان بهتر است. مولفه های مختلفی وجود دارد 
که می توان این موضوع را با آن مورد سنجش قرار داد. 
البته تردد را بیشتر با پیمایش می سنجند. پیمایشی 
که هنوز امکان سنجش دقیق آن برای ما وجود ندارد. 
ما سامانه ترددشمار در وردی و خروجی شهرها داریم. 
این ســامانه به ما تعداد عبور خودروها را از این سامانه 

نشان می دهد. در حال حاضر تعداد دو هزار ترددشمار 
در کشور داریم.

حسینی با بیان اینکه پیاده سازی این فرمول نیازمند 
صــرف هزینه مــادی و معنوی اســت، گفــت: ما یا 
نمی خواهیم یا نمی توانیم که ایــن هزینه را پرداخت 
کنیم. استثنایی وجود ندارد که بخشی را اجرا و بخش 
دیگر را به بعد موکول کنیم. ایــن موضوع باید توامان 
در همه بخش های سیستم پیاده سازی شود و سخت 
نیست. راه ها و وسایل نقلیه ما باید بر اساس فرمول های 
شناخته شده، به آن اســتعدادهای لازم برسد. عامل 
انسانی ما هم باید بر اساس یک سیستم آموزشی درست 
موظف باشد که رفتار درســتی را در حین رانندگی یا 
به عنوان یک کاربر داشته باشــد. این کاربر می تواند 
عابرپیاده، دوچرخه سوار و یا سرنشین یک خودرو باشد. 
پس همه این موارد باید توامان اجرا شود چرا که تا کنون 

نتوانستیم نتیجه مناسبی را بگیریم.
وی افزود: البته در سال ۹۲ سندی را یک تیم با محوریت 
وزارت راه و شهرســازی برای برون رفت از این شرایط 
نوشته و جمع کردند. در این سند برآورد شد که ما نیاز 
به ۸۰ هزار میلیار بودجه و اعتبار برای بحث ایمن سازی 
راه ها هستیم تا به آن حد مطلوب برسیم. ولی این آمار 
برای ۱۰ سال پیش است و تا کنون آمار جدیدی ارائه 
نشده است. جانشین رئیس پلیس راهور فراجا با اشاره 
به عقب افتادگی شدید در بحث راه ها گفت: ما انتظار 
نداریم که تمامی راه های کشور پنج ستاره باشد. ولی 
این انتظار را داریم که حداقل از راه های موجود به خوبی 
نگه داری کنیم. برخی از راه ها زمانی ایجاد شدند که به 
عنوان یک مسیر روستایی، فرعی و یا حتی درجه دو بوده 
و امروزه به واسطه تغییراتی که در آن محدوده ایجاد شده 
از جمله ایجاد یک مجتمع صنعتی یا مرکز تجاری و ... 
می توان از این راه به عنوان یک شــاهراه استفاده کرد. 
پس استانداردهای آن راه امروزه باید به حدی برسد که 
در حال مشخص شدن سطح سرویس آن است. بخش 
عمده ای از تصادفات امسال و سال گذشته کشور مربوط 

به راه های جداسازی نشده است .
حسینی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه تا چه حد 
راه ها ایمن هســتند و تاکنون چه مقدار از بیمه های 
شخص ثالث به عنوان بخشی از هزینه های راه ها استفاده 
شده است، گفت: واقعا این آمار وجود ندارد که چه مقدار 
از راه ها ایمن شدند و یا حداقل من اطلاعی از آن ندارم. 
متاسفانه تا این لحظه از بیمه شخص ثالث هیچ هزینه ای 
برای راه ها نشده است. ما تا امروز عقب ماندگی زیادی 
داریم. در استان هایی مثل استان خوزستان که یک شهر 
بسیار صنعتی و کشاورزی و حساس است، در وضعیت 
راه های آن عقب افتادگی زیادی را شاهدیم که باید از یک 
جایی شروع کرد. یک بخش عمده ای از تصادفات امسال 
و سال گذشته کشور مربوط به راه های جداسازی نشده 
بوده که عمدتا به دلیل انحراف به چپ و تصادفات رخ به 
رخ اتفاق افتاده که متاسفانه در هر تصادف شاهد چهار 

الی پنج نفر کشته هستیم.

رییس سازمان سینمایی در مراسم افتتاحیه پردیس 
سینمایی رزمال گفت: براساس برنامه ریزی های انجام 
شده، ۵۰ سالن ســینما به همت موسسه سینماشهر 
به زودی افتتاح خواهد شــد و در نظــر داریم تا پایان 
کار دولت سیزدهم، ۴۰۰ ســالن سینمایی دیگر نیز 
بهره برداری شود تا نهایتا برنامه ریزی ما برای دستیابی 

به ۱۰۰۰ سالن در این دولت محقق شود.
به گزارش سازمان سینمایی کشور، محمد خزاعی در 
این مراسم گفت: خوشحالم که در آیین افتتاح پردیس 
رزمال حضور دارم و امیدوارم بخش خصوصی و سرمایه 
گذاران دلسوز بیش از همیشه برای ارتقا و توسعه فضای 
فرهنگی و زیرساخت های سینمایی وارد میدان شوند.

وی افزود: پردیس سینمایی رزمال، ۲۲۸ امین سالن 
سینمایی است که در دولت سیزدهم افتتاح شده و به 
بهره برداری رسیده است. در این راستا اقدامات گسترده 
ای در بسیاری از حوزه ها اعم از دولتی و خصوصی در 
حال انجام است. رئیس سازمان سینمایی خاطر نشان 
کرد: در حال حاضر شور و نشاط مخاطبان به سینما 
بازگشته و منجر به دلگرمی سرمایه گذاران برای توسعه 
سالن های سینما شده است. در این شرایط لازم است 
به فکر تولید فیلم با شرایط مطلوب و ذائقه مخاطبان با 

موضوعات و ژانرهای مختلف باشیم.
خزاعی برنامه اکران سالن های سینما درسانس های 
صبح را از دیگر برنامه های مدون شده سازمان سینمایی 
دانست و گفت: طرح اکران دانش آموزی برای صبح ها 
در دست اقدام است. وی در پایان عنوان کرد: امیدواریم 
به همت سرمایه گذاران و بخش خصوصی، سالن سازی 
در هر جای ایران از جمله مناطق محروم و فاقد سینما 
ادامه داشته باشــد. بنده قدردان همه سرمایه گذاران 
هستم؛ چرا که اگر همت این افراد نباشد توسعه فرهنگی 
و اجتماعی نخواهیم داشت. ما نیز باید تلاش کنیم که 
موانع بر ســر راه آنها را حل کنیــم. در ادامه همایون 
اسعدیان، رئیس شورای صنفی اکران گفت: ۲۰ سال 
می شود که با اکران سینما سرو کار دارم. طی ۱۰ سال 
گذشــته، در چرخه اکران تنها می توانستیم حداکثر 
۲۰ سالن نمایش داشته باشــیم اما در حال حاضر در 
این فاصله زمانی، می توان گفت یک فیلم تنها در غرب 
تهران می تواند بالای ۱۵ سالن سینما داشته و فروش 
بسیار خوبی داشته باشــد. وی عنوان کرد: ساخت و 
افزایش سالن های نمایش در ۱۰ سال اخیر به همت 
بسیاری از مسئولان بوده است. زمانی ما فکر می کردیم 
که مجتمع های تجاری به سینما کمک می کنند اما 
باید بگویم در واقع این سینماست که به رونق مجتمع ها 
کمک می کند و هر سالن ســینما دریچه جدیدی به 
جهان مدرن است و پای مارا به دنیایی که از آن باز می 
کند. رزمال با هفت سالن یعنی هفت جهان متفاوت که 

انگیزه ای برای دیگر بهره برداران سینما خواهد بود.
جمال ساداتیان، تهیه کننده سینما در ادامه این مراسم 
گفت: سینما مرکزی برای گردشگری است و این در 
حالی است که سرانه سالن های نمایش قبل از دولت 

سیزدهم اوضاع خوبی نداشته و خوشبختانه در دو سال 
اخیر به همت سازمان ســینمایی بیش از ۲۰۰ سالن 
نمایش به کشور اضافه شده و با ادامه این روند شاهد 
افزایش بیشتر آن نیز خواهیم بود. وی افزود: بر اساس 
شاخص سرانه سالن های سینما در دنیا، آمریکا ۴۰ هزار 
سالن دارد که در قبال این کشورها ما باید ۱۰ هزار سالن 
داشته باشــیم و نباید منتظر دولت باشیم و در بخش 

خصوصی می توانیم شاهد سرانه سالن کشور باشیم.
همچنین در این مراسم، محمدرضا صفایی فر مالک و 
بهره بردار پردیس سینمایی رزمال،گفت: این مجموعه 
حاصل تلاشهای ۱۱ ساله است که تاکنون چهار نشان 
طلایی و بین المللی را به خود اختصاص داده اســت. 
امروز بخش دیگری از این مجموعه به ثمر می رســد.

ایده ساخت رزمال از مقایسه با کشور دبی شروع شد 
و زیرســاخت های آن را با ایران مقایسه کردم.ساخت 
اینگونه مجتمع ها نیاز به منطقه ای دارد که از امکان 
دسترسی های آســان بهره مند شــود. مراحل نقشه 
برداری و کسب مجوز را گذراندیم و از افراد متخصص 

برای ساخت این مجموعه استفاده کردیم.
وی افزود: اطلاعات ساختمانی عاملی است که منجر 
به موفقیت ساخت اینگونه مجموعه ها می شود. رزمال 
به همه ابعاد ســاختمانی ورود کرده است و در بخش 
تولید و نظارت از تیم متعهد دعوت به همکاری شده 
و ازتخصص ها به روز جهانی بهره برده است.در حادثه 

متروپل گروه ناظر،طراح ونصاب تاثیر داشته است.
صفایی فر خاطر نشــان کرد: عمر این ســاختمان به 
طول معمول ۳۰۰ سال اســت و کمال وسواس را در 
ساخت آن به کار برده ایم و ۱۶ هزار نفر در ساخت این 
مجموعه ما را همراهی کردند. امیدوارم همه در جهت 
سطح رفاهی تلاش کنیم و مفید باشیم و هر چیزی را 
گردن مسئولان نیندازید. در ادامه مراسم لوح تقدیری 
از سوی معاونت توســعه فناوری و مطالعات سازمان 
سینمایی به صفایی فر اهدا شد. صفایی، ریاست اتاق 
اصناف ایران نیز در این مراسم عنوان کرد: پروژه رزمال، 
توام با عشق است. کارها توام با عشق به نتیجه می رسد، 
عشق به سرزمین و میهن در اینگونه مجتمع  ها توسعه 

زیرساخت ها تاثیر دارد.
وی افزود: ســاخت این مجموعه فارغ از اشتغال برای 
افراد، اعتباری برای اقتصاد کشور خواهد بود. کشوری 
که دائما مورد تحریم بین المللی قرار می گیرد. این کشور 
مستعد بهترین خدمات و رشد و تعالی اقتصادی است. 
ایجاد اینگونه مراکز به اقتصــاد ملی وتولید ناخالص، 
جذب گردشگر کمک می کند و امیدوارم این بسترهای 
زیر ساخت توسعه را از دست ندهیم و روحیه سرمایه 
گذاران را حفظ کنیم. لازم به ذکر است که در مراسم 
افتتاحیه پردیس ســینمایی رزمال، یزدان عشیری، 
محمدرضا فرجی، قادر آشنا، حبیب اسماعیلی، محمد 
قاصد اشرفی، غلامرضا فرجی، علیرضا اسماعیلی، سید 
جمال ساداتیان، همایون اســعدیان، محمد صابری، 

قربانی، شفیعی نیز حضور داشتند.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: جبهه مقاومت هیمنه پوشالی رژیم 
صهیونیستی را با عملیات طوفان الاقصی درهم 
شکســت و اکنون انتظار می رود جهان اسلام 
برای نابودی رژیم صهیونیســتی تمام قد پای 

کار بیاید.
غلامعلی کوهساری با اشــاره به انجام عملیات 
اقتدارآفرین طوفــان الاقصی از ســوی جبهه 
مقاومت، بیان کرد: پیــروزی جبهه مقاومت در 
نوار غزه و فلسطین اشغالی را تبریک می گوییم. 
با کاری که جبهه مقاومــت در عملیات طوفان 
الاقصی انجام داد، هیمنه و شکوهی که اسرائیل 

فکر می کرد از آن برخوردار است درهم شکست.
وی در ادامه اظهار کرد: انتظار ما این اســت که 
تمام کشورهای اســلامی نیز پای کار آمده و از 
جبهه مقاومت حمایت کنند. مقاومت اسلامی 
هر آنچه را که در توان داشــت بــه میدان آورد. 
تلاش های جبهه مقاومت نیز تا محو کامل رژیم 

صهیونیستی ادامه خواهد داشت.
نماینده مــردم رامیان و آزادشــهر در مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: از جهان اسلام و تمام 
کشورهای اسلامی نیز انتظار می رود به معنای 
واقعی برای نابودی رژیم صهیونیستی پای کار 

آمده و به نیروهای جبهه مقاومت کمک کنند.

رئیس جمهور ضمــن یادآوری قانــون تجارت 
الکترونیک، از همه مراجع قانونی، قضات، بانک ها 
و واحدهای حقوقی دستگاه های اداری خواست 
به موجب این قانون و به منظور تســهیل امورات 
مردم، همه اســناد الکترونیک را به رســمیت 

بشناسند.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در 
بیست و ششمین جلسه شورای اجرایی فناوری 
اطلاعات که پیش ازظهر امروز دوشــنبه برگزار 
شد، تکمیل طرح دولت هوشمند را از اولویت های 
مهم دولت عنوان کرد و با اشــاره به عدم اهتمام 
کافی در به سرانجام رساندن دولت الکترونیک 
در دوره های گذشته گفت : تلاش دولت مردمی 
برای تکمیل دولت هوشمند، گامی مهم در جهت 
تسهیل زندگی مردم است. وی ارتقای شفافیت، 
مبارزه با فساد، اجرای عدالت، توسعه ارتباطات، 
جمع آوری دقیق اطلاعات و ایجاد اشــتغال را 
از جمله مزیت هــای تکمیل دولت هوشــمند 
در کشــور برشــمرد و بر اتصال هرچه سریع تر 
دستگاه هایی که تاکنون و به هردلیلی به پنجره 
 ملی خدمات دولت هوشــمند متصل نشده اند، 

تأکید کرد.
رئیس جمهور ملاحظات برخی دستگاه ها در ارائه 
اطلاعات را از جمله موانع جدی بر سر راه تحقق 
حکمرانی دیجیتال دانســت و با اشاره به طرح 
مســائلی از جمله امنیت از سوی این دستگاه ها 
به عنوان علت عدم اتصال به درگاه خدمات دولت 
هوشــمند، دســتور داد کارگروهی متشکل از 
متخصصین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
شــورای عالی فضای مجازی و شــورای اجرایی 
فناوری ارتباطات در مرکــز ملی فضای مجازی 
ادله این دستگاه ها را بررســی و صحت سنجی 

کنند.
رئیسی در ادامه با تأکید بر تســهیل ارتباطات 
ایرانیان خارج از کشور با مجموعه دستگاه های 

اجرایــی و حاکمیتــی، وزارت امــور خارجه را 
مکلف کرد بــا بهره گیری از بســتر پنجره ملی 
خدمات دولــت هوشــمند، ارتبــاط و تبادل 
 اطلاعات این قشــر از شــهروندان ایرانی را نیز 

تسهیل کند.
وی همچنین ضمــن یادآوری قانــون تجارت 
الکترونیک، از همه مراجع قانونی، قضات، بانک ها 
و واحدهای حقوقی دستگاه های اداری خواست 
به موجب این قانون و به منظور تســهیل امورات 
مردم، همه اســناد الکترونیک را به رســمیت 
بشناســند. رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
اهمیت شــبکه ملی ارتباطات، ضمن تقدیر از 
اقدامات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای 
تحقق این طرح، بر ضرورت تســریع در تکمیل 
این طرح مهم ملی تأکید کرد. در این جلسه وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات از آخرین وضعیت 
اجرای قانون اتصال دستگاه های اجرایی کشور 
به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند گزارشی 

ارائه کرد.
عیسی زارع پور در این گزارش با اشاره به پیوستن 
۹۶ درصد دستگاه ها به این درگاه، احراز هویت 
۲۶ میلیون نفر از شهروندان بالای ۱۸ سال، ۵۱۹ 
میلیون مراجعه به درگاه، رشد عظیم ۱۰ میلیارد 
تراکنش بر بســتر پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشمند و همچنین ارائه مجوزهای دستگاهی، 
صنفی و خانگی در این بستر الکترونیکی گفت: 
خوشبختانه میزان مراجعات مردم و آمار دریافت 
خدمات آنها بر بستر پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند نشان می دهد این درگاه به محل رجوع 
مردم و گره گشــایی از امورات آنها تبدیل شده 

است.
در این جلســه همچنین با حضور رئیس جمهور 
ســه مصوبه از جمله الزامات ارتقــای رتبه در 
شــاخص های توســعه الکترونیکی به تصویب 

اعضا رسید.

جهان اسلام برای نابودی اسرائیل تمام قد پای کار بیایدمرگ 3 هزار نفر در تصادفات رانندگی 

رئیسی: اسناد الکترونیک به رسمیت شناخته شود

سياسیفرهنگی 

۵۰ سالن سینما به زودی افتتاح خواهد شد
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احتمال واریز سود سهام عدالت 
در پایان آذرماه

با توجه بــه صحبت رییس ســازمان بورس 
مبنــی بر اینکــه احتمــالا پرداخت ســود 
ســهام عدالت در تاریخ های مشــابه ســال 
گذشــته انجام می شــود، اواخر آذرماه باید 
منتظر واریــز مرحله اول و روزهــای پایانی 
اســفند شــاهد پرداخت مرحله دوم باشیم. 
اخیرا مجید عشــقی ـ رییس سازمان بورس 
- درباره نحوه و جزئیات پرداخت سود سهام 
عدالت گفته اســت درخصوص ســود سهام 
عدالت با توجه به اینکه شــرکت ها به صورت 
تدریجی این کار را انجــام می دهند اختلاف 
چند ماهه را شــاهد هســتیم و هنوز نهایی 
نشده اســت، اما احتمالا در تاریخ های مشابه 
 سال گذشــته، سود ســهام عدالت پرداخت

 خواهد شد.
سال ۱۴۰۱ ســود ســهام عدالت مربوط به 
ســال ۱۴۰۰ طی دو مرحله واریز شد. روند 
پرداخــت مرحلــه اول از روز ۳۰ آذرمــاه 
۱۴۰۱ آغاز و تا ســوم دی ماه ادامه یافت. در 
مرحله نخست ســهامدارانی که در پرتفوی 
ســهام خــود ۴۵۲، ۴۹۲ و ۵۳۲ هزار تومان 
داشــتند به ترتیب ۵۱۰، ۵۵۵ و ۶۰۰ هزار 
تومان و افــرادی که پرتفوی یــک میلیون 
تومانی در اختیار داشتند، مبلغ یک میلیون 
 و ۱۲۸ هــزار تومــان ســود علی الحســاب 

دریافت کردند.
فرآینــد پرداخــت مرحله دوم نیــز روز ۲۵ 
اســفند ۱۴۰۱ انجام گرفت. در اســفندماه 
نیز ســهامدارانی که در پرتفوی سهام خود 
۴۵۲، ۴۹۲ و ۵۳۲ هــزار تومــان دارایــی 
داشــتند، به ترتیب ۶۱۳، ۶۶۷ و ۷۲۱ هزار 
تومان سود دریافت کردند. همچنین افرادی 
که پرتفــوی یک میلیون تومانــی در اختیار 
داشــتند، مبلغ یــک میلیــون و ۳۵۶ هزار 
تومان ســود به ایشــان تعلق گرفت. بیش از 
۴۹ میلیون نفر در کشور مشــمول دریافت 
سود سهام عدالت هســتند. هنوز مبلغ سود 
ســهام عدالت در ســال جاری که مربوط به 
 ســال ۱۴۰۱ خواهد بود مشــخص نشــده 

است.
درباره ســهام عدالت جاماندگان نیز ســال 
گذشــته حــدود ۳.۵ میلون نفر بــه عنوان 
جاماندگان ســهام عدالت شناســایی شدند 
و قرار بود بــه هرکدام از این افــراد مبلغ ۱۰ 
میلیون تومان ســهام عدالت اختصاص پیدا 
کند. اما رییس سابق سازمان خصوصی سازی 
اعلام کرد که تحقق ایــن موضوع به ۳۵ هزار 
میلیارد تومان منابع نیاز دارد که چنین منابعی 
فعلا موجود نیست. اواسط شهریور امسال هم 
احسان خاندوزی ـ وزیر اقتصاد - اظهار کرد 
که مراحل تصویب و تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان باید از طریق هیات دولت طی 

شود.

موج ســنگین افزایش قیمت 
خودرو در بازار 

روند قیمت ها در بازار خــودرو صعودی بود. به 
طوری که شاهد رشد ۵ تا ۱۰ میلیون تومانی 
قیمت ها در بازار بودیــم. گزارش های میدانی 
از بازار خودرو حاکی از آن اســت که به دنبال 
افزایش قیمت دلار در بازار، مســیر قیمت ها 
در بازار خــودرو تغییر کرده اســت. آن گونه 
که مشاهدات میدانی نشــان می دهد، قیمت 
پژو۲۰۷ اتوماتیک با افزایش ۱۰ میلیون تومانی 
در بازار، به ۷۹۰ میلیون تومان رســیده است. 
پژوپارس نیز ۶۲۰ میلیــون تومان قیمت پیدا 
کرده است و این در حالی است که این خودرو 

یک روز قبل ۵ میلیون تومان ارزان تر بود.
در همین حال، دناپــلاس اتوماتیک طی ۲۴ 
ساعت گذشــته در بازار افزایش ۱۰ میلیون 
تومانی را تجربه کرده اســت. ایــن خودرو 
هم اکنون ۸۱۰ میلیون تومــان قیمت دارد. 
دناپلاس ســاده نیز با افزایــش ۱۰ میلیون 
تومانی قیمت، ۶۴۵ میلیون تومان شده است.
بنا به این گزارش، کوییک اتوماتیک طی ۲۴ 
ســاعت گذشــته در حدود ۵ میلیون تومان 
افزایش قیمت داشته و به قیمت ۴۱۰ میلیون 
تومان رسیده اســت. کوییک دنده ای s هم 
۶ میلیون تومان گران شــده و ۳۵۲ میلیون 
تومان قیمت پیدا کرده است. همچنین قیمت 
شــاهین ۱۴ میلیون تومان افزایش داشــت 
 LX EF۷ و ۶۰۰ میلیون تومان شــد. سمند
دوگانه سوز نیز به قیمت ۵۵۰ میلیون تومان 

فروخته می شود.

اخبار

اقتصــادی  ســخنگوی 
دولت با اشــاره به تصویب 
تصویب آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده گفت: 
به دلیل تورم بالا و رشــد 
اقتصادی منفی در دهه ۱۳۹۰ مردم رشدهای مثبت 
دو ســال اخیر را ادراک نمی کنند. ســید احسان 
خاندوزی در نشســت خبری سخنگوی اقتصادی 
دولت اظهار کرد: نرخ رشد اقتصادی ۳ ماهه ابتدایی 
امسال معادل ۶.۲ درصد است و بدون احتساب نفت 

هم ۵.۷ درصد رشد اقتصادی را تجربه کرده ایم.
سخنگوی اقتصادی دولت به کیفیت رشد اقتصادی 
اشاره کرد و گفت: گرچه در بهار ۱۴۰۲ سهم قابل 
توجهی ناظر به رشد ۱۶.۴ درصدی در بخش نفت 
است اما سایر بخش های اقتصادی هم وضعیت قابل 
دفاعی دارند. همه گروه های اقتصادی در بهار امسال 
نسبت به پارسال رشــد اقتصادی مثبتی را تجربه 
کردند به طوریکه در بخش صنایع و معادن از صفر 

به ۳.۷ درصد رسیدیم.
وی ادامه داد: در بهار امســال در گروه های صنعت 
۴.۲ درصد، کشــاورزی ۲.۲ درصد و خدمات ۶.۲ 
درصد رشد داشتیم. خاندوزی به گزارش مرکز آمار 
اشاره کرد و گفت: رشد اقتصادی ۷.۹ درصد در بهار 
داشتیم که بدون احتســاب نفت ۶.۱ درصد بوده 
است. طبق گزارش این مرکز گروه های صنعت ۳.۶ 
درصد، ساختمان )پارسال رشد منفی داشت( ۴.۷ 
درصد، معدن ۱.۳ درصد و خدمات ۹.۳ درصد رشد 

اقتصادی داشتند.
وی افزود: به جهت اینکه اقتصاد ایران در دهه ۱۳۹۰ 
نرخ های رشد اقتصادی نزدیک به صفر و تورم های بالا 
را تجربه کرد رفاه مردم و قدرت خرید مردم به صورت 
مستمر کاهش یافته و به همین جهت هم رشدهای 
مثبت دو سال اخیر از ســمت جامعه کمتر ادراک 
می شود. امیدواریم نرخ رشــدهای سال ۱۴۰۱ که 
ادامه یافت شاهد افزایش قدرت خرید و احساس این 

رشد در معیشت مردم باشیم. خاندوزی اضافه کرد: در 
سال ۱۴۰۱ بیشترین میزان تولید ناخالص داخلی را 
نسبت به سال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۰ داشتیم. البته استمرار 
این مساله مهم است تا در شاخص درآمد سالانه شاهد 
اتفاق جدیدی باشیم. سخنگوی اقتصادی دولت گفت: 
بنابراین از سال ۱۴۰۱ به بعد هر میزان رشد اقتصادی 
مثبتی ثبت شود در تولید ناخالص داخلی کشور نسبت 
به سالهای قبل عدد جدیدی را رقم خواهد زد. در بهار 
امسال هم این وضعیت و مسیر جدید خروج از رکود 

ادامه خواهد یافت.
سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: رشد اقتصادی 
بهار امسال بعد از دو ســال رشد مثبت فصلی رقم 
خورده است و اهمیت آن نسبت به حالتی که رشد 
پس از رکود باشد بسیار بیشتر اســت. وی افزود: 
اظهارنظر درباره نرخ رشد تابستان هنوز زود است 
اما گزارش پژوهشکده پولی و بانکی حاکی از رشد 
۶.۷ درصدی تولید صنایع بــزرگ در تیر و مرداد 
امسال حکایت دارد که بعنوان یک شاخص پیش 
نگر می تواند گویای تداوم رشد اقتصادی در تابستان 

امسال باشد.

رشد سرمایه گذاری در بهار امسال
خاندوزی با اشاره به وضعیت سرمایه گذاری اظهار 
کرد: در بهار سال جاری شاهد رشد سرمایه گذاری 
هستیم که نشان می دهد که رشد اقتصادی فصول 
ســال گذشــته موقتی و دفعی نبوده و امیدواریم 
مســیر بلندمدت رشــد اقتصاد ایران ادامه یابد. 
وی افــزود: البته بایــد تاکید کرد پایداری رشــد 
 اقتصادی بــه عوامل متعــدد داخلــی و خارجی

 بستگی دارد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفــت: پیش بینی 
نهادهای بین المللی نشــانگر آن اســت که رشد 
اقتصادی اغلب کشــورها در ســال ۲۰۲۳ کمتر 
از ۲۰۲۲ خواهــد بــود. وی اضافــه کــرد: حتی 
برای کشــورهایی که در ســال ۲۰۲۲ رشدهای 
۶ تــا ۸ درصــدی ثبــت کــرده اند برای ســال 
جــاری میــلادی پیــش بینی هــای رشــد 
۲ درصــد و کمتر از آن شــده اســت. بــه گفته 
خانــدوزی، با این وجــود دولت مردمــی با اتخاذ 
 تدابیری در تلاش اســت رشــد مثبت اقتصادی 

تداوم یابد.

کاهش تورم در نیمه اول امسال
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد تورم هم تصریح 
کرد: در بخش متغیرهای اســمی اقتصاد که ناظر 
بر تورم و قیمتها اســت گزارش مرکز آمار از تورم 
شهریور سال ۱۴۰۲ نشــانگر تورم نقطه به نقطه 
۳۶.۵ درصد اســت. وی افزود: این عدد نسبت به 
تورم نقطه به نقطه ابتدای امسال کاهش معناداری 
دارد. در مورد خوراکی ها نــرخ تورم نقطه به نقطه 
در شهریورماه امســال ۳۷ درصد بوده است که در 

شهریورماه سال گذشته ۷۵ درصد بود.
خاندوزی ادامه داد: طی ماه های اخیر شــاهد ثابت 
قابل توجه بازارها هستیم و امیدواریم کاهش تورم 
که نتیجه سیاســت های پولی دولــت در کنترل 
نقدینگی و سیاست ارزی در ثبات بازار ارز و بهبود 
انتظارات و چشم انداز مثبت اقتصادی ایران در خارج 

و داخل است، در ماه های آینده نیز ادامه پیدا کند.
خاندوزی در مــورد واردات خودروهای کارکرده 
گفت: اجرای قانــون ســاماندهی صنعت خودرو 
نیازمند تدوین و تصویب چند آئین نامه اجرایی از 
جمله اسقاط خودرو، آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده و آئین نامه افزایــش کیفیت خودرو بود. 
وی افزود: یکشــنبه هفته جاری آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده در کمیسیون زیربنایی دولت 
تصویب شد و امیدواریم در صحن هیأت دولت در 
هفته آینده تصویب شــود. آئین نامه اسقاط نیز در 

کمیسیون زیربنایی دولت در حال بررسی است.
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد خروج سیمان 
و فولاد از بورس کالا گفــت: جریان هایی در بیرون 
دولت و در مخالفت با دولت علاقه دارند که هر طرح 
بحث کارشناسی را تفسیر به وجود اختلاف و شکاف 
در دولت کنند. در حالیکه در حوزه اقتصادی، هم 
انسجام خوبی بین تیم اقتصادی و هم شجاعت کافی 
برای ابراز نظرات کارشناسی وجود دارد و همگرایی 
امروز مثال زدنی اســت. وی افــزود: وزارت راه و 
شهرسازی به عنوان سیاستگذار مسکن دغدغه هایی 
در حوزه تأمین مصالح و سیمان و فولاد داشت که ما 

این دغدغه ها را درک می کنیم.

سخنگوی اقتصادی دولت خبر داد:

رشد ۶.۲ درصدی در بخش خدمات 
تصویب آئین نامه واردات خودروهای کارکرده 

صادرات ایران به هند ۹ درصد 
رشد کرد

وزارت بازرگانــی و صنعــت هند از رشــد ۹ 
درصدی صــادرات ایران به این کشــور در ۷ 
ماهه نخست ســال جاری میلادی خبر داد. 
آمارهای رسمی وزارت بازرگانی و صنعت هند 
نشــان می دهد مبادلات تجاری این کشور با 
ایران طی ۷ ماهه نخست سال جاری میلادی 
به ۱ میلیارد و ۱۷۱ میلیون دلار رسیده است. 
این رقم نسبت به مبادلات ۱ میلیارد و ۶۰۴ 
میلیون دلاری مدت مشــابه ســال قبل ۲۷ 

درصد کاهش داشته است.
بر اســاس این گزارش صادرات هند به ایران 
در ۷ ماهه نخست امسال کاهش ۳۷ درصدی 
داشــته و به ۷۷۸ میلیون دلار رسیده است. 
هند در مدت مشــابه ســال قبل ۱ میلیارد و 
۲۴۳ میلیون دلار کالا به ایــران صادر کرده 
بود. اما واردات هند از ایران در ۷ ماهه نخست 
سال جاری میلادی رشد ۹ درصدی داشته و 
به ۳۹۳ میلیون دلار بالغ شده است. هند در ۷ 
ماهه سال قبل ۳۶۱ میلیون دلار کالا از ایران 

وارد کرده بود.
برنج، میوه و چای مهم ترین کالاهای صادراتی 
هند به ایران در ۷ ماهه امســال بوده اســت. 
هند در ایــن دوره ۵۳۹ میلیــون دلار برنج، 
۳۰ میلیــون دلار میــوه و ۱۸ میلیون دلار 
چای به ایران صادر کرده است. فرآورده های 
نفتی، مواد خام تولید رنــگ و انواع میوه نیز 
مهم ترین کالاهای وارداتی هند از ایران در ۷ 
ماهه نخست ۲۰۲۳ بوده اند. هند ۱۵۶ میلیون 
دلار فرآورده  نفتی، ۱۰۵ میلیون دلار مواد خام 
تولید رنگ و ۷۰ میلیون دلار میوه از ایران در 

این مدت وارد کرده است.

آیفون ۱۴ رجیستر نمی شود
ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و 
ارز گفــت: مطابــق ابلاغیه ای کــه پیش از 
ایــن صادر شــده بود، گوشــی آیفــون ۱۴ 
 رجیســتر نمی شــود و طرح جمع آوری آن

 ادامه دارد.
»حمیدرضا دهقانی نیا« با اشــاره به برخی 
خبرها در خصوص اینکه گوشــی آیفون ۱۴ 
رجیستر می شود، تاکید کرد: آیفون ۱۴ و ۱۵ 
که به صورت قاچاق وارد کشور شده اند، مطابق 
اعلام قبلی از سطح بازار جمع آوری خواهد شد 

و این روند ادامه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه واردات مســافری و تجاری 
این دو مدل از تلفن های همراه آیفون ممنوع 
است، خاطرنشان کرد: موضوع رجیستر شدن 
تلفن های همراه به حوزه استاندارد ارتباطی 
ندارد و نهادهای مربوطه بایــد در این زمینه 

تصمیم گیری کنند.
رییس سازمان ملی استاندارد ایران در نشستی 
خبری با اشــاره به اینکه تلفن همراه آیفون 
۱۴ ریجســتری می شــود، گفته بود: وزارت 
ارتباطات این موضــوع را انجــام می دهد و 
در آینده این اتفاق می افتــاد. وی ادامه داد: 
برای اینکه مردم در انتخاب تلفن های همراه 
 حق انتخــاب دارند اســتانداردهای اجباری

 اعمال می شود.

قیمت گذاری خــودرو باید بر 
عهده وزارت صمت باشد

وزیر صمت با بیــان این کــه قیمت گذاری 
خودرو باید بر عهده وزیر صمت باشــد گفت: 
هم اکنون نهاد های مختلــف در این موضوع 
مسئول هســتند و وظایف خود را هم انجام 
نمی دهند. عبــاس علی آبــادی وزیر صمت 
گفــت: تصمیمات مربوط بــه قیمت گذاری 
خودرو بایــد در عهده وزیر صمت باشــد، اما 
هم اکنون نهاد های مختلــف در این موضوع 
 مســئول هســتند و وظایــف خــود را هم 

انجام نمی دهند.
افزود: در مورد قیمت گــذاری خودرو مدتی 
اســت که دچار یک تعلل عمدی شــده ایم، 
در حال حاضر خودروســاز نمی تواند خودش 
محصولات را بفروشد و برای همین پول قطعه 
ســاز را هم نمی تواند پرداخت کند و با چنین 
روندی زنجیره تامین قطعات دچار مشــکل 

می شود.
وی ادامه داد: در حال شکســتن انحصار بازار 
خودرو هســتیم و در این باره قوانین واردات 
را مشخص کرده ایم، زیرا در یک رقابت سالم، 
صنایع رشد می کنند. البته واردات خودرو های 
نو برای همه مردم امکان پذیر اســت و برای 

واردات دست دوم هم اقدام می شود.

اخبار
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صندوق بین المللی پــول در جدیدترین گزارش 
چشم انداز اقتصادی جهان که دقایقی پیش منتشر 
شد، با تصحیح و افزایش برآورد خود از میزان رشد 
اقتصادی ایران در سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ آنها 
را به ترتیب ۳.۸ و ۳ درصد اعلام کرد. جدیدترین 
گــزارش چشــم انداز اقتصادی جهــان صندوق 
بین المللی پول که دقایقی پیش منتشر شد، رشد 
اقتصادی ایران در سال ۲۰۲۳ را که ۳ ماه تا پایان 
آن باقی مانده است، ۳ درصد اعلام کرد. این نهاد 
بین المللی در گزارش پیشین خود رشد اقتصادی 
ایران در سال جاری میلادی را ۲ درصد پیش بینی 
کرده بود که در این گزارش تصحیح شده و افزایش 

یافته است. همچنین IMF رشد اقتصادی ایران در 
سال گذشته میلادی را نیز تصحیح و ۳.۸ درصد 
اعلام کرده است. درحالی که این نهاد بین المللی 
در گزارش بهاره خود رشد اقتصادی ایران در سال 
۲۰۲۲ را ۲ درصد و در گــزارش مرداد ماه پس از 
تصحیح ۳.۵ درصد اعلام کرده بود اکنون آن را به 

۳.۸ درصد افزایش داده است.
این درحالی اســت که نیمه مهر ماه یعنی ۳ روز 
پیش، بانک جهانی در گزارش وضعیت اقتصادی 
غرب آسیا و شــمال آفریقا )منا( پیش بینی کرد، 
رشد اقتصادی ایران در ســال ۲۰۲۳ یعنی سال 
جاری میلادی به ۴.۱ درصد برســد. صندوق در 

گزارش های پیشین خود، نرخ رشد اقتصادی ایران 
در سال ۲۰۲۱ را ۴ درصد، این نرخ در سال ۲۰۲۰ 
را ۳.۴ و در سال ۲۰۱۹ برابر با منفی ۶.۸ و در سال 

۲۰۱۸ برابر با منفی ۶ اعلام کرده بود.
بر اســاس این گزارش، نرخ تورم ایران در ســال 
جاری میلادی ۴۷ درصد برآورد شــده است که 
نسبت به سال گذشته افزایش نشان می دهد. نرخ 
تورم ایران در سال ۲۰۲۲ حدود ۴۵.۸ درصد اعلام 
شده است که نســبت به برآورد قبلی برابر با ۴۹ 
درصد بهبود یافته است. صندوق بین المللی پول، 
نرخ بیکاری کشور در ســال ۲۰۲۳ را ۹.۴ درصد 
اعلام کرده که نسبت به سال ۲۰۲۲ کمی افزایش 

یافته است. نرخ بیکاری بر اساس این گزارش در 
سال گذشته میلادی برابر با ۹.۳ درصد بوده است.

با این حال، نرخ اعلام شده در این گزارش نسبت 
به ارقام گزارش بهاره تصحیح شده و کاهش یافته 
است. بر اساس گزارش قبلی این نهاد بین المللی، 
نرخ بیکاری ایران در سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ به 
ترتیب ۹.۵ و ۹.۸ درصد اعلام شده بود. همچنین 
تراز حساب جاری ایران در ســال ۲۰۲۳ به ۳.۴ 
درصد می رسد که نسبت به سال گذشته میلادی 
کاهش یافته اســت. میزان تراز تجاری ایران در 
ســال ۲۰۲۲ در این گــزارش ۴.۲ درصد برآورد 

شده است.

رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران با اشــاره به برگزاری 
شانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایران با بلاروس، اظهاری امیدواری کرد توافقات صورت گرفته در 
کمیسیون مشترک ایران و بلاروس منجر به دستیابی به حجم 

تجاری ۴۰۰ میلیون دلاری دو کشور تا دو سال آینده شود.
به گزارش سازمان توســعه تجارت ایران، شانزدهمین اجلاس 
کمیسیون مشترک ایران با بلاروس با ریاست »عباس علی آبادی« 
وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران و با حضور »الکساندر راگوژنیک« 
وزیر صنعت جمهوری بلاروس، »ایوان اســملگین« معاون وزیر 
کشــاورزی و خواربار و »دمیتری کالتســوف« سفیر و »دنیس 
ازدوروف« رایزن بازرگانی این کشور در تهران برگزار شد.  توسعه 

همکاری ها در حوزه های صادرات و واردات محصولات و تجهیزات 
کشــاورزی، ماشــین آلات معدنی و حمل و نقل عمومی، دارو و 
تجهیزات پزشکی، محصولات پتروشیمی و زمینه هایی ورزشی 
از مهمترین موضوعات مطرح شده در این نشست میان مسوولان 
ارشد دو کشــور بود. مهدی ضیغمی، رئیس کل سازمان تجارت 
ایران در حاشیه این نشست  با اشــاره به روند رو به رشد تجارت 
ایران و بلاروس گفت: دو کشور پتانسیل بالایی برای افزایش سطح 
تجارت دارند که در گذشته به میزانی که باید رشد نداشته است.  
معاون وزیر صمت اظهاری امیدواری کرد توافقات صورت گرفته 
در کمیسیون مشترک ایران و بلاروس منجر به دستیابی به حجم 

تجاری ۴۰۰ میلیون دلاری دو کشور تا دو سال آینده شود. 

رییس سازمان استاندارد ایران گفت: مانع 
تراشی این ســازمان در واردات خودرو 
دروغ محض بوده و قابل پیگیری است. » 
مهدی اسلام پناه« اظهار داشت: این دروغ 
سبب می شود تا مردم نسبت به حاکمیت 
بی اعتماد شوند، در حالی که ما در صحنه 
حضــور داریم و بازدید مــی کنیم و این 

تهمتی است که به ما می زنند.
وی افزود: در بعضــی از موارد علت عدم 
ترخیــص کالاها بــه خاطر عــدم ارائه 
اظهارنامه توسط صاحبان کالاست که به 
دنبال افزایش قیمت هستند. وی با پخش 
فیلمی از حضور کارشناسان استاندارد در 
انبارهای خودروســازان، با اشاره به انبار 
کردن خودروهای داخلی در پارکینگ ها 
گفت: معاونان ما سرزده در پارکینگ های 

خودروسازان حضور پیدا کردند.
رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران 
بیان داشت: این ســازمان استانداردهای 
لازم را به شــرکت های خودروساز داده 
اســت؛ در این زمینه می توانید به عنوان 
خبرنگار وارد پارکینگ ها شوید و کدهای 
روی خودروها را بزنید. اسلام پناه با اشاره 
به اینکه ما برای بررسی تاییدیه استاندارد 
واردات میلیون ها خودرو آماده هستیم، 
گفت: واردات خودرو وظیفه ما نیست، در 
مجموع حدود ۶ هزار خودرو وارد کشور 
شــده اســت که نصف این تعداد اظهار 

شده است.
وی بیان داشت: اگر واردکنندگان گواهی 
تایید نوع را قبل از ثبت ســفارش گرفته 

باشــند، اجازه ترخیص آنها را در کمتر 
از ۲۴ ســاعت صادر می کنیم. این مقام 
مســوول اظهار داشــت: مدیرعامل این 
شــرکت ها خودشــان اعلام کردند که 

تاییدیه استاندارد گرفته اند.
اسلام پناه از افزایش رشد شاخص های 
ســازمان اســتاندارد خبــر داد و گفت: 
رضایتمندی مردم از این سازمان نسبت 
به سایر دستگاه ها هفت درصد افزایش 
یافته که نشانگر رضایت مردم از خدمات 
است. وی ادامه داد: پاسخگویی سازمان 
از ۷۰ درصد بــه ۹۷ درصد در این دولت 
رسیده است و ارتقای بهره وری، شفافیت، 
اطلاع رســانی و هوشمندسازی از دیگر 

شاخص هاست.
این مقام مســوول عنوان داشت: گزارش 
شاخص کیفیت کالا در ۵۶ قلم کالا تهیه 
شده اســت که گزارش کامل آن را اعلام 
خواهیم کرد، در این میان خودرو و سیگار 
با کمترین سطح رضایت مردم است. اسلام 
پناه با اشــاره به اینکه آزمون کارشناسی 
استاندارد روز جمعه ۲۱مهرماه برگزار می 
شود، گفت: این آزمون دسترسی عادلانه و 
منصفانه را برای شرکت کنندگان فراهم 
می کند، این در حالی است که در گذشته 
به صورت افتخاری برگزار می شــد. وی 
افزود: مشــارکت داوطلبان خانم در این 
آزمون به اوج خود رســیده است و جمع 
کثیــری از داوطلبان در ایــن آزمون که 
 در ۳۱ اســتان برگزار می شــود را بانوان 

تشکیل می دهند.

معاون حمل ونقل وزیر راه وشهرسازی گفت: نتایج حاصل از رصد و 
تحلیل مستمر عملکرد ترانزیت کشور بیانگر افزایش ۱۵ درصدی 

این شاخص در ۶ ماه نخست امسال نسبت به سال قبل است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »شهریار افندی زاده« با تشریح 
نتایج رصد و تحلیل عملکرد ترانزیت کشــور در ۶ ماه نخســت 
سال جاری، از تثبیت روند افزایشی این شاخص بر مدار رشد پایدار 
خبر داد و افزود: در این بازه، عملکرد ترانزیت کالای نفتی و غیرنفتی 
نسبت به سال قبل، به ترتیب ۷.۴۲ و ۶.۳ درصد رشد داشته است. 
همچنین در شهریور ســال جاری ترانزیت از کشور نسبت به سال 
قبل ۳.۵۴ درصد افزایش یافته است. معاون حمل و نقل وزیر راه و 
شهرسازی تاکید کرد: نیمه نخست امسال، در مجموع ۶ میلیون و 
۵۳۹ هزار و ۳۷۴ تن کالا از کشور ترانزیت شده که این میزان نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۱۵ درصد و نسبت به همین مدت در سال 
۱۴۰۰ به میزان ۲۸ درصد افزایش داشته است. همچنین در این 
مدت، ترانزیت کالای نفتی نسبت به مدت مشابه سال  قبل و ۱۴۰۰ 

به ترتیب ۷.۴۲ و ۵۲ درصد رشد کرده است.
وی افزود: ترانزیت کالای غیرنفتی در این بازه زمانی نسبت به بازه 

مشــابه ســال قبل و ۱۴۰۰، به ترتیب افزایش ۶.۳ و ۱۸ درصدی 
داشته است. افندی زاده اظهار داشــت: از دیدگاه مقایسه نقطه به 
نقطه عملکرد، شهریور امسال  در مجموع یک میلیون و ۳۲۲ هزار و 
۷۲۸ تن کالا از کشور ترانزیت شده که نسبت به شهریور سال قبل، 
رشد ۳.۵۴ درصدی محقق شده است. در این ماه، ترانزیت جاده ای 
کالای نفتی و غیرنفتی به ترتیب ۱۸۰ و ۱۹ درصد نسبت به شهریور 
۱۴۰۱ افزایش و ترانزیت ریلی مجموع انواع کالای نفتی و غیرنفتی 

نیز رشد ۲.۳۷ درصدی داشته  است.
به  گفته معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی، در ۶ ماه نخست سال 
جاری و در راستای توسعه دیپلماسی دو و چندجانبه حمل ونقلی 
به ویژه با کشورهای همســایه که در اولویت سیاست های دولت 
سیزدهم و مورد تأکید وزیر راه و شهرسازی قرار دارد، ظرفیت سازی 
امیدوارکننده ای برای تقویت شــراکت های ترانزیتی کشور انجام 
شده اســت که انتظار می رود در نیمه دوم سال و سال های آتی، به 
صورت تدریجی و پایدار شــاهد آثار مثبت این رویکرد سازنده و 
مشــارکت جویانه بر افزایش میزان و بهبود مؤلفه های مطلوبیت 

عملکرد ترانزیت کشورمان، به ویژه دو مؤلفه زمان و هزینه، باشیم.
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رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: با فراهم 
شدن زیرساخت ها و جلوگیری از واردات، به 
سهولت امکان تامین برنج مورد نیاز کشور از 

استان های شمالی وجود دارد.
قاســم پیشــه ور گفت: علی رغــم افزایش 
۱۰۰ تــا ۲۰۰ درصــدی قیمــت کــود، ۲ 
برابر شــدن هزینه های آب و بــرق، افزایش 
۱۰۰ درصــدی هزینه هــای کارگری و ۵۰ 
درصدی بانک نشــا و همچنین رشد ۳۰ تا  
۴۰ درصدی هزینه های برداشــت نســبت 
به مدت مشابه ســال قبل، اما قیمت خرید 

 برنج از کشــاورزان ۲۰ تا ۳۰ درصد کاهش 
یافته است.

او قیمت خرید هرکیلو برنــج پرمحصول از 
کشــاورزان را ۳۳ تا ۴۱ هزارتومــان و ارقام 
محلی ۶۵ تا ۷۵ هزارتومان اعلام کرد و افزود: 
این درحالی اســت که یک تــا ۲ ماه پس از 
برداشــت، برنج با نرخ های بالایــی در بازار 
عرضه می شود که این موضوع اجحاف در حق 

تولیدکننده و مصرف کننده است.
پیشــه ور ادامــه داد: بنابــر آمــار گمرک 
ســال گذشــته یک میلیون و ۷۹۰ هزارتن 

برنــج وارد شــد و امســال به رغــم تاکید 
حاکمیــت ۵۰۰ هزارتن وارد شــده اســت 
 کــه این امــر آســیب جــدی بــه بخش 

تولید می زند.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی افزود: برآورد ها 
حاکی از آن است که امسال تولید برنج به ۲ 
میلیون و ۲۰۰ تا ۲ میلیــون و ۵۰۰ هزارتن 
برسد. او گفت: با فراهم شدن زیرساخت ها و 
جلوگیری از واردات به سهولت امکان تامین 
برنج مورد نیاز و خودکفایی در ســه استان 

شمالی وجود دارد.

 رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران گفت: روند بازار طلا و سکه با شروع هفته جاری 
افزایشی شد که علت بخش عمده این افزایش به رشد 
۱۴ دلاری انس جهانی طلا باز می گردد. نادر بذرافشان، 
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران درباره وضعیت این بــازار در هفته جاری بیان 
کرد: همچنین رشد قیمت ارز، اتفاقات اخیر در منطقه 
به همراه تغییرات اقتصادی و سیاسی سه عامل رشد 

قیمت طلا و سکه در بازار داخلی محسوب می شود.
بذرافشان در ادامه خاطرنشــان کرد: اگرچه قیمت طلا 
و ســکه بالا رفت ولی بازار روال عادی دارد.خوشبختانه 

التهابی در آن نیست و تقاضا نیز تشدید نشده است.  رئیس 
اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر تهران 
درباره تغییرات قیمت طلا و سکه در روز گذشته توضیح 
داد: قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار حدود ۶۴ هزار تومان 
بالا رفت و این افزایش برای قیمت سکه به ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان می رسد. نیم ســکه و ربع سکه نیز هرکدام ۱ 
میلیون تومان و سکه یک گرمی بانک مرکزی حدود ۵۰۰ 

هزار تومان افزایش قیمت را به ثبت رساندند.
بذرافشان درباره حباب سکه نیز اظهار داشت: حباب سکه 
۳۰۰ هزار تومان بیشتر شد و در حال حاضر این حباب 
در بازارهای داخلی برای سکه تمام ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان است. وی در پیش بینی روند بازار طی روزهای آتی 
بیان کرد: با توجه به اینکه افزایش قیمت ها در ۴۸ ساعت 
اخیر زیاد بود، به نظر نمی رسد بازار مجدد میزبان نوسان 
چشمگیری در روزهای آینده باشد. ولی اکنون نمی توان 
درخصوص مقطعی یا ادامه دار بودند روند صعودی بازار 
طلا نظر داد یا آینده بــازار را پیش بینی کرد. وی اضافه 
کرد: باید دید انس جهانی پس از بازگشایی بازار به چه 
ســمتی حرکت می کند. همچنین باید منتظر اخبار و 
تغییرات شرایط اقتصادی و سیاسی ماند. در مجموع اگر 
اخبار و اتفاقات خاصی رخ ندهد، نوسانات زیادی در بازار 

طلا نخواهیم داشت.

مشاور اقتصادی توسعه راه آهن با بیان اینکه آینده اقتصاد روسیه به تسهیل ترابری 
ترانزیتی به مقصدهای مختلف وابسته است و از این رو مسیر ایران هم برای روسیه 
اهمیت دارد، گفت: اگر ما نتوانیم به این تقاضا پاسخ دهیم، تقاضا معطل ما نمی ماند 
و از جای دیگری پاسخ داده می شود. سید مرتضی ناصریان با بیان اینکه نباید به 
بحث ترانزیت صرفا از دید درآمدی نگاه کنیم، اظهار کرد: ترانزیت اهداف متعددی 
می تواند دنبال کند، اعم از روابط بین المللی و هم افزایی کشورهای مختلف در 
صحنه اقتصادی که می توانند تعامل بیشتری داشته باشند و صادرات و وارداتشان 

هم تقویت خواهد شد. وی با بیان اینکه در اسناد بالادستی متعددی از کشور بحث 
توسعه ترانزیت مطرح است، گفت: از بعد درآمدی، گاهی در رسانه ها به صورت 
اشتباه و گزاف مطالبی درج می شود. برای مثال درباره درآمدزایی راه آهن رشت 
- آستارا که ۲۷ اردیبهشت توافقی بین ایران و روسیه امضا شد، اما اهمیت ترانزیت 
صرفا از نظر اقتصادی نیست، بلکه از نظر روابط بین المللی، همبستگی بین کشورها، 
ارتقای امنیت و محرومیت زدایی از مناطقی که قرار است تبادلات تجاری انجام 
شود، اهمیت دارد. این کارشناس حوزه حمل ونقل خاطرنشان کرد: ارتباط با سایر 

کشورها باعث می شود که تحریم پذیری  ما کمتر شود و بتوانیم اثر تحریم ها را دفع 
کنیم؛ ضمن اینکه افزایش تردد در مسیرهایی که برای ترانزیت استفاده می شود، 
کمک می کند که صادرات و واردات ما هم اقتصادی تر شود؛ چون اگر در مسیری 
شبکه و ناوگان ترابری فعال شود، صادرات و واردات هم آسان تر و ارزان تر می شود 
و امکان تعامل بین زنجیره های ارزش تولیدات مختلف شکل خواهد گرفت. این 
موارد هدف گذاری و شناسایی شده و به همین منظور در اسناد بالادستی به توسعه 

ترانزیت کشور اهمیت داده شده است.

سخنگوی ســازمان هواپیمای گفت: باتوجه شرایط 
تحریمی و دیگر مشکلات موجود، فروش بلیت توسط 
سایت های چارتر کننده به نفع ایرلاین ها نخواهد بود 
زیرا شرکت های هواپیمایی سود مالی نخواهند داشت. 
تعدادی از سایت های فروش بلیط هواپیما به دلیل گران 
فروشی ناعادلانه، توسط مقامات نظارتی مسدود شده اند. 
این اقدام به منظور حفظ حقوق مسافران و جلوگیری 
از استقلال غیرقانونی در بازار بلیط صورت گرفته است 
و این اقدام در جهت محافظت از منافع عمومی و ایجاد 

عدالت در صنعت هواپیمایی اتخاذ شده است.
در ادامه حسن خوشــخو ۲۰ تیرماه امسال از مسدود 
شــدن ۱۳ ســایت متخلف در فروش بلیت هواپیما 
خبــر داد و گفت: بر این اســاس ســایت هایی مانند  
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 niliparvaz.ir، Bilitair.com، Onebilit. ir،
۷۲۴ch. ،Skyticket skyticket.ir، bilitkar.ir
sayeseyr. ۷۲۴ وCh، sayeseyr.com ir

 ۷۲۴ irancharter.ir، charter ایرانچارتــر،ir
.oxin۲۴ oxin۲۴ و isttravel.ir ،)۷۲۴.charter(
ir به عنوان سایت های غیرمجاز. شناسایی و مسدود 

شدند.
جعفر یازرلو سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری با 
اشاره به اینکه سازمان هواپیمایی کشور موضوع مسدود 
سازی فروش بلیت از طریق ســایت های چارتری را با 
جدیت پیگیری می کند، گفت: طی بخشــنامه ای که 
سازمان هواپیمایی کشوری در ماه اخیر به شرکت های 
هواپیمایی صادر کرد و با جدیت تمــام بر اجرای این 
بخشنامه تاکید کرد و با سایت های متخلف چارتری 

برخورد قضائی و جریمه خواهد شد.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی در ادامه تاکید کرد: 
بنابراین بود فروش بلیت هــای چارتری تا پایان فصل 
تابستان باشــد اما همچنان ممنوعیت فروش بلیت 
چارتری ادامه دار خواهد بود و اصرار سازمان هواپیمایی 
کشــور بر ادامه دار بودن ممنوعیت بنابراین است که 
سایت چارتر اصول قوانین فروش بلیت برای مسافر را 
رعایت نمی کنند؛ مانند مشخص نبودن عوارض، عدم 

محاسبه جداگانه بهای کل بلیت و مشخص نبود نحوه 
پرداخت وجه برای دریافت بلیت.

وی گفت: از ابتــدای صدور بلیت تــا لحظه پذیرش 
مســافر در فرودگاه مبدا باید از طریق پرتال شرکت 
هواپیمایی قابلیت راســتی آزمایی و رؤیت را داشته 
باشد اما سایت های چارتر کنند این شفافیت را ندارد 
و بدین ترتیب عملکرد سایت های چارتر کنند قابلیت 
راستی آزمایی را ندارد به طور مثال پرواز ایرلاینی که دو 
ساعت مانده به پرواز سایت های چارتر اسامی مسافران 
را به شــرکت هواپیمایی مورد نظر ارســال می کنند 
که برخلاف قوانین فروش بلیت هواپیما اســت. این 
مقام مسئول خاطر نشان کرد: از ابتدای سال جاری تا 
هم اکنون ۲۹ سایت مربوط به فروش بلیت های چارتری 
لغو، ۱۱۱ سایت تعلیق و ۹ هزار و ۲۸۰ مورد شکایت نیز 

به قوه قضائی برای پیگیری ارجاع شده است.
یازرلو افزود: سازمان هواپیمای کشوری می تواند با ۲۱ 
ایرلاین فعال موجود توافقاتی درخصوص نظارت جدی 
بر بازرگانی ایرلاین شرکت های هواپیمایی انجام دهد 
تا از فروش بلیت های چارتری جلوگیری کرد. باید به 
مردم و خریداران بلیت هــای چارتری گفت که خرید 
بلیت از چنین ســایت های با توجه به شرایط موجود 
و تحریمی ایرلاین هــا از طریق خرید بلیت هیچ گونه 

سودی نخواهند برد.
ســخنگوی ســازمان هواپیمایی در خصوص فروش 
بلیت های غیرواقعی توسط سایت های چارتری، گفت: 
سایت های چارتر کننده به غلط خطوط هواپیمایی را باز 
می کنند و شروع به فروش بلیت می کنند اما ساعت پرواز 
در بلیت صادر شده اشتباه است و مسافران را چندین 
ساعت در فرودگاه مبدا معطل می کنند و پس از اعلام 
زمان پرواز رسمی از سوی ایرلاین، پرواز شکل می گیرد. 
وی با اشاره به اجرای پروازهای چارتری فصلی، گفت: 
عده از ســودجویان گمان می کردند با آغاز فصل پاییز 
سازمان هواپیمایی کشــوری از اجرای سیاست خود 
کوتاه می آید اما وضع موجود چنین نیست و ما به صورت 
جدی بر ادامه دار بــودن ممنوعیت فروش بلیت های 

چارتری پافشاری خواهیم داشت.

بر اســاس اعلام معاونت 
اشــتغال وزارت تعــاون، 
کار و رفــاه اجتماعی طی 
شــش  ماهه نخست سال 
۵۹۰ هزار فرصت شــغلی 
در کشور ایجاد شده است. در حال حاضر موضوع 
بیکاری به ویژه اشــتغال فارغ التحصیلان یکی از 

دغدغه های اساسی کشور به شــمار می رود و در 
قانون اساســی، اسناد بالادســتی و سیاست های 
ابلاغی از ســوی مقام معظم رهبری نیز از مقوله 
اشــتغال به عنوان یکــی از مهم تریــن وظایف 
دولت ها یاد شده است بر همین اساس کارشناسان 
تاکید دارنــد که اشــتغال باید بــه دغدغه همه 
 دستگاه های حاکمیتی و نهادهای مردمی تبدیل 

شود.
ایجــاد اشــتغال یکــی از مهم تریــن زمینه های 

تحقق اقتصاد مردمی اســت و پیشرفت اقتصادی 
اشــتغال آفرین، پایداری اجتماعی بهتــری را به 
همراه خواهد داشــت، از این رو اتخاذ سیاست های 
مناســب با بهره گیری از تجارب گذشته و توجه به 
ظرفیت های کشــور می تواند در ایجاد فرصت های 
شــغلی و کاهش بیکاری نقش بســزایی داشــته 
باشــد. برنامه دولت ســیزدهم از ابتدای استقرار 
ایجاد ســالانه یک میلیون شــغل بــوده که همه 
ســاله در ابتدای ســال برنامه ریزی هــای لازم در 

این خصوص صــورت می گیرد. بــه همین منظور 
وزارت کار در جهت تحرک بازار کار، رونق اشتغال 
 و کاهش نرخ بیکاری ســامانه ملی رصد اشتغال را 
راه اندازی کرد. محمود کریمــی بیرانوند - معاون 
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار تازه ترین آمار 
ایجاد اشتغال در شش ماهه نخست سال را اعلام کرد 
و گفت: طبق تعهدی که وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در سال  جاری داده، قرار است یک میلیون 
و ۸۸ هزار فرصت شغلی ایجاد شود و براساس سامانه 
رصد ملی اشتغال از ابتدای سال تاکنون ۵۵ درصد 
این هدف عملیاتی شده و ۵۹۰ هزار فرصت شغلی 
جدید ایجاد شده است. سال گذشته هم تعهد شده 
 بود که یک  میلیون شغل ایجاد شود که این تعهد هم 

اجرا شد.
وی اشاره ای هم به پرداخت تسهیلات اشتغالزایی 

تبصره ۱۸ داشــت و از اختصاص ۱۳ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات در هفته های آینده جهت ایجاد 
اشتغال در مناطق روســتایی خبر داد. آنطور که 
معاون اشــتغال وزیر کار گفتــه از ابتدای دولت 
ســیزدهم تاکنون ۴۰ درصد خدمات اشتغالزایی 
دولت درحوزه روســتاها انجــام گرفته و برخلاف 
گذشته سهم بیشتری در سیاست ها و خدمات به 
روستاییان اختصاص یافته است. به گفته کریمی 
بیرانوند ۴۰ درصد اشــتغال ایجاد شده بر اساس 
ســامانه رصد ملی اشــتغال مربوط به روستاها و 

مناطق عشایری بوده است.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حوزه اشتغال 
و ایجاد فرصت های شــغلی در دو ســال گذشته 
اقدامات موثری صورت داده که سیاســتگذاری و 
حفظ تعــادل در بازار کار، کاهــش یک درصدی 
میانگین نرخ بیــکاری و ثبت رکورد ۸.۲ درصدی 
در بهار ۱۴۰۲، رشد ۲۰۰ درصدی صدور مجوزها، 
ایجاد ۱۶۰ هزار فرصت شــغلی در حوزه مشاغل 
خانگــی و پیشــرفت ۷۰ درصدی پــروژه نظام 
 جامع اطلاعات بــازار کار از جمله ایــن اقدامات

بوده است. پیشــتر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از کاهش شــدید نرخ بیکاری در ۱۸ اســتان کشور 
خبر داده و گفته بــود: نرخ بیکاری در ۲۴ اســتان 
کشــور متعادل اســت و با طراحی هــای صورت 
گرفته و سیاست های آمایشــی تلاش می شود نرخ 
بیکاری در استان های دارای بیکاری بالا نیز متعادل 
شــود. گزارش اخیر مرکــز آمار ایران نیز نشــانگر 
بهبود و افزایش شــاخص مشــارکت اقتصادی در 
بهار ۱۴۰۲ و کاهش نــرخ بیکاری بــه ۸.۲ درصد 
بوده که طبق بررســی ها کمترین نــرخ بیکاری در 
طول دو دهه گذشــته بوده و نویدبخش بازگشــت 
 نیــروی کار و توفیق اهداف و سیاســت های دولت 

در حوزه اشتغال است.
سال گذشته هدف گذاری ایجاد یک میلیون شغل 
با برنامه ریزی موثر و اقدامات صورت گرفته توسط 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی محقق شــد. 
امسال نیز وزارت کار مصمم است تا با ایجاد اشتغال 
بیش از یک میلیون نفر، مسیر کاهش نرخ بیکاری 
 را هموار و بستر ایجاد اشــتغال فارغ التحصیلان 

را فراهم کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۵۹۰ هزار فرصت شغلی در شش  ماهه نخست سال ایجاد شد

تمرکز  بر اشتغال فارغ التحصیلان
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چالش های ورود به بازار کار
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

کمبود شغل، عدم تعریف جایگاه شــغلی و درآمد مناسب و کارآمدی شــغل برای دانش آموختگان 
دانشــگاهی را باید مجموعــه ای از چالش های مربــوط به جامعه فــارغ التحصیلان دانســت. این 
 وضعیت عــدم امــکان یا تمایــل ورود ایــن افــراد بــه بــازار کار و مهاجرت آنــان را بــه دنبال 

داشته است.
در واقع امکانات و شــرایط اشــتغال و درآمدزایی متناســب با تحصیــلات و مهارت افــراد به ویژه 
دانش آموختگان مهیا نشده و این موارد مانعی برای رشد داده ها و شاخص های عمده کسب و کار و تولید 
به شمار می رود. خلق و تعریف مشاغل جدید در بستر فضای مجازی، امکان ایجاد و رشد انگیزه جامعه 
دانش آموختگان را فراهم خواهد کرد و در این شرایط، امکان اشتغال برای این افراد، درآمدزایی و توسعه 

بازار کار مهیا شده و همچنین بهره وری کار افزایش خواهد داشت.
برای تقویت کسب و کارها در فضای مجازی البته بسترهایی نظیر توسعه اینترنت مناسب باید مورد 
توجه قرار گیرد. البته در این حوزه با وجــود محدودیت در اســتفاده از پلتفرم های خارجی، تقویت 
قابلیت های لازم پلتفرم های داخلی برای توســعه بــازار کار نیز باید مورد توجه قــرار گیرد. ما برای 
بهره مندی از توسعه بازار کار باید از تجربیات جهانی نهایت استفاده را داشته باشیم. قطعاً امکان اجرایی 

کردن این تجربه، کاهش هزینه های ناشی از توسعه بازار کار را برای کشور ما به دنبال خواهد داشت.
استفاده از ابزارها و تکنولوژی های جدید به ویژه در حوزه کسب کار و تولید، امکان کاهش هزینه های 
ناشــی از مصرف انرژی را به دنبال دارد و این به عنوان یکی از راهکارهــای مدیریت مصرف انرژی در 
کشور محسوب می شود و در واقع به صورت همزمان رشد و توسعه کســب و کار و مدیریت انرژی در 
قالب استفاده از تکنولوژی جدید ممکن می شود. انجام امور اداری گروه های مختلف مردمی و تحقق 
 اشتغال از راه دور با استفاده از فناوری های جدید، کاهش رفت و آمد افراد به محل کار و کاهش هزینه ها 

را موجب می شود.

آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود کاوشــگران معدنی 
محیا آرین به شناســه ملــی ۱۴۰۰۸۶۴۵۳۴۸ و به شــماره ثبت 
۵۷۲۵۶۸ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
۱۹/۰۶/۱۴۰۲ و گواهی بانک کشــاورزی به شماره ۲۸/۴۸۶۴/۰۲۲ 
مورخ ۱۹/۰۶/۱۴۰۲تصمیمات ذیل اتخاذ شد -شرکت سرمایه گذاری 
فراســت تدبیر )سهامی خاص( به شــماره ثبت ۲۳۴۹۹۱ و شناسه 
ملی ۱۰۱۰۲۷۵۹۳۸۰ به نمایندگی آقای جلال شهرابی با کدملی 
۰۰۳۲۹۱۳۷۰۲ با پرداخت مبلــغ ۸۹۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال در ردیف 
شرکاء قرار گرفت- شرکت گنجینه تدبیر )سهامی خاص( به شماره 
ثبت ۲۴۵۵۰۴ و شناسه ملی ۱۰۱۰۲۸۶۱۵۹۳ به نمایندگی آقای 
امیراحمد موسوی بلده با کد ملی ۰۰۵۴۸۹۱۶۵۵ با پرداخت مبلغ 
۱۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال در ردیف شــرکاء قرار گرفت . در نتیجه سرمایه 
شــرکت از مبلغ ۱۰،۲۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال به ۱۱،۱۰۰،۰۰۰،۰۰۰ 
ریال افزایش یافت و ماده ۴ اساسنامه به شرح مذکور اصلاح گردید . 
اسامی شرکاء و میزان سهم الشرکه بعد از افزایش سرمایه آقای مهدی 
صفری با کدملی )۰۰۵۷۲۹۶۵۰۲( ۴،۸۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال ســهم 
الشرکه آقای عباس عطاری مشعل کوبه با کدملی )۰۰۳۰۶۷۰۲۷۶( 
۴،۸۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال سهم الشرکه شرکت سرمایه گذاری فراست 
تدبیر )ســهامی خاص( به شــماره ثبت ۲۳۴۹۹۱ و شناســه ملی 
۱۰۱۰۲۷۵۹۳۸۰ دارنده ۸۹۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم 
فائزه منصورزاده با کدملی )۰۰۷۹۸۹۰۶۲۸( ۶۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه شرکت گنجینه تدبیر )سهامی خاص( به شماره ثبت 
۲۴۵۵۰۴ و شناسه ملی ۱۰۱۰۲۸۶۱۵۹۳ دارنده ۱۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه ماده ۳ اساسنامه بشرح زیر تغییر یافت: آدرس شرکت 
» استان تهران،شهرستان تهران،بخش مرکزی ،شهر تهران ، خیابان 
سمیه،خیابان رامسر، پلاک ۴۶ ،طبقه ۲ کدپستی ۱۵۸۱۹۶۴۹۱۲ » 
ماده ۷ اساسنامه بشرح زیر تغییر یافت: »سال مالی شرکت از اول مهر 

ماه هر سال آغاز و در پایان شهریور ماه سال بعد خاتمه می یابد . » ماده 
۱۲ اساسنامه بشرح زیر تغییر یافت: » هیئت مدیره شرکت مرکب از ۳ 
تا ۵ نفر خواهد بود که در مجمع عمومی عادی یا عادی بطورفوق العاده 

از بین شرکاء یا خارج از شرکاء انتخاب می شوند . 

سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری تهران )1583684(

آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود کاوشــگران معدنی 
محیا آرین به شناســه ملــی ۱۴۰۰۸۶۴۵۳۴۸ و به شــماره ثبت 
۵۷۲۵۶۸ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
۱۹/۰۶/۱۴۰۲ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد -آقــای مهدی صفری 
دارنده ۴،۸۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال ســهم الشــرکه بــا دریافت مبلغ 
۴،۷۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال از صندوق شرکت ســهم الشرکه خود را از 
مبلغ ۴،۸۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال بــه ۱۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال کاهش داد 
.-آقای عباس عطاری مشــعل کوبه دارنده ۴،۸۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال 
ســهم الشــرکه با دریافت مبلغ ۴،۸۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال از صندوق 
شــرکت از مجموعه خارج شــدند. -خانم فائزه منصورزاده دارنده 
۶۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال سهم الشرکه با دریافت مبلغ ۶۰۰،۰۰۰،۰۰۰ 
ریال از صندوق شرکت از مجموعه خارج شــدند. در نتیجه سرمایه 
شرکت از مبلغ ۱۱،۱۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال به ۱،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال 
کاهش یافت و ماده ۴ اساسنامه به شرح مذکور اصلاح گردید . اسامی 
شرکاء و میزان سهم الشــرکه بعد از کاهش سرمایه شرکت سرمایه 
گذاری فراســت تدبیر )سهامی خاص( به شــماره ثبت ۲۳۴۹۹۱ و 
شناســه ملی ۱۰۱۰۲۷۵۹۳۸۰ دارنده ۸۹۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه آقای مهدی صفری )۰۰۵۷۲۹۶۵۰۲( ۱۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه شرکت گنجینه تدبیر )سهامی خاص( به شماره ثبت 

۲۴۵۵۰۴ و شناســه ملی ۱۰۱۰۲۸۶۱۵۹۳دارنده ۱۰،۰۰۰،۰۰۰ 
ریال سهم الشرکه

 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری تهران )1583683(

آگهی تغییرات شرکت با مســئولیت محدود کاوشــگران معدنی 
محیا آرین به شناســه ملــی ۱۴۰۰۸۶۴۵۳۴۸ و به شــماره ثبت 
۵۷۲۵۶۸ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱۹/۰۶/۱۴۰۲ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد -شــرکت 
ســرمایه گذاری فراست تدبیر )ســهامی خاص( به شــماره ثبت 
۲۳۴۹۹۱ و شناسه ملی ۱۰۱۰۲۷۵۹۳۸۰ به نمایندگی آقای جلال 
شــهرابی ) ۰۰۳۲۹۱۳۷۰۲(به سمت رئیس هیئت مدیره -شرکت 
گنجینه تدبیر )سهامی خاص( به شــماره ثبت ۲۴۵۵۰۴ و شناسه 
ملی ۱۰۱۰۲۸۶۱۵۹۳ به نمایندگی آقای امیراحمد موســوی بلده 
)۰۰۵۴۸۹۱۶۵۵( به سمت نائب رئیس هیئت مدیره -آقای مهدی 
صفری فرزند حاجی آقا به شماره شناســنامه ۵۳۰۱ و شماره ملی 
۰۰۵۷۲۹۶۵۰۲به ســمت عضو هیئت مدیره آقای ابراهیم زمانی با 
شماره ملی۱۲۱۹۴۳۴۵۴۱ به ســمت مدیر عامل ) خارج ازشرکاء 
وخارج از اعضای هیئت مدیره( برای مدت نامحدود انتخاب گردیدند. 
کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شــرکت از قبیل چک، سفته، 
بروات، قراردادها عقود اسلامی با امضاء مشترک دو عضو از سه عضو 
هیئت مدیره همراه با مهر شرکت و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضاء مدیرعامل به تنهایی همراه با مهر شرکت و یا با امضاء 

یکی از اعضاء هیئت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری تهران )1583680(
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فناوری و 
اطلاعات

دستوررفعموانعسربازیامریهدانشبنیان
پیرو ابلاغیه ستاد کل نیروهای مسلح برای حذف سهمیه امریه با مدرک کارشناسی، موسی 
کمالی، مشاور ستاد، از دستور سردار باقری برای حفظ این سهمیه برای دانش بنیان ها خبر 
داد. پیرو ابلاغیه ستاد کل نیروهای مسلح، فارغ التحصیلان پسر مقطع کارشناسی که تاریخ 
اعزام به خدمت سربازی آن ها از آذر 1402 به بعد است، امکان بهره مندی از تسهیلات 
نظام وظیفه امریه در تمامی سازمان ها و ارگان های دارای سهمیه را نخواهند داشت؛ این 
یعنی از این تاریخ به بعد، هیچ فارغ التحصیلی با مدرک کارشناســی نمی تواند سربازی 
خود را به صورت امریه بگذراند. این در حالی است که تا پیش از این، طرح موسوم به طرح 
»سرباز فناور« در معاونت علمی و فناوری، به افراد کلیدی و حائز شرایط که در شرکت های 
دانش بنیان کار می کنند، این امکان را می داد که دوره سربازی خود را به عنوان امریه در 
همان شرکت بگذرانند. این طرح به دنبال آن است که افرادی که روی محصول دانش بنیان 
شرکت کار می کنند و در تولید این محصولات نقش کلیدی دارند شرکت را ترک نکنند و 

فعالیت دانش بنیان با اختلال مواجه نشود.
در اوایل سال جاری نیز روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی  و فناوری رئیس  جمهور، 
خبر از افزایش سهمیه شرکت های دانش بنیان به 10 هزار نفر در سال، با موافقت ستاد کل 
نیروهای مسلح داد؛ اما چندی بعد، با پیگیری خبرگزاری فارس معلوم شد که این افزایش 

ظرفیت محقق نشده است.
با این حال طبق ابلاغیه جدید، ســتاد کل نیروهای مســلح از اعزام آذر 1402 سهمیه 
بهره مندی از تسهیلات نظام وظیفه امریه را برای مقطع تحصیلی کارشناسی بسته است و 
این اقدام، در خصوص شرکت های دانش بنیان، به نوعی متناقض با افزایش ظرفیتی است 

که موافقت نامه آن را با معاونت علمی و فناوری امضا کرده است.
از آن طرف، رضا اسدی فرد، معاون توســعه شرکت های دانش بنیان در معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، در پیام رسان بومی »ویراستی« در پاسخ به یک کاربر نوشت: 
»در جلسه ای که اخیراً آقای دکتر دهقانی با سردار باقری داشتند، این موضوع پیگیری 
شد و بعد از آن گزارش توجیهی در مورد ضرورت حفظ ظرفیت امریه کارشناسی برای 
شرکت های دانش بنیان ارائه شد. خیلی امید داریم این مشکل حل شود.«  طبق گفته سردار 
موسی کمالی، مشاور ستاد کل نیروهای مسلح،  سرلشکر باقری دستور داده این موضوع 

با همکاری معاون علمی رئیس جمهور ظرف ده روز بررسی و مشکل را برطرف کنند.
جذب امریه در شرکت های دانش بنیان تا پیش از این نیز با سخت گیری و کمبود ظرفیت 
دنبال بود، حال با این ابلاغیه دشوارتر نیز می شود. به همین خاطر لازم است تا اقدامات 
حمایتی و تسهیل کننده جهت افزایش ظرفیت و همچنین جذب امریه در این شرکت ها 
انجام شود تا گام های مثبتی هم در جهت افزایش فعالیت های دانش بنیانی و هم اشتغال 

نخبگان و استفاده از استعدادهای آن ها صورت گیرد.

پرتابمنظومهماهوارهشهیدسلیمانیتا۲سالآینده
رئیس سازمان فضایی ایران گفت:قرارداد ساخت اولین منظومه ماهواره ای ایرانی با هدف 
ارائه خدمات اینترنت اشیا باریک باند، بین سازمان فضایی و یک کنسرسیوم داخلی امضا 
شد. حسن سالاریه در خصوص آخرین وضعیت منظومه ماهواره شهید سلیمانی گفت: 
سازمان فضایی ایران در راســتای ارائه خدمات فضاپایه در حوزه ارتباطات به خصوص 
اینترنت اشیا، مشخصات فنی اولین منظومه ماهواره ای مخابراتی باند باریک را که به نام 
شهید والا مقام حاج قاسم سلیمانی نامگذاری شده است را تعیین و سپس با هدف تقویت 
بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان حوزه فضایی، مناقصه 

واگذاری این پروژه را برگزار کرد.
وی افــزود: با انجــام فرآیند مرحلــه اول مناقصه این پــروژه مهم، ابتدا شــرکت ها و 
کنسرسیوم های متقاضی واجد شرایط، شناسایی و سپس با انجام مرحله دوم مناقصه 
برنده مناقصه که کنسرسیومی متشکل از شرکت های خصوصی و دولتی است، انتخاب 
شد. سالاریه ادامه داد: قرارداد منظومه ماهواره شهید سلیمانی با هدف جمع آوری داده 
از ایستگاه سطح زمین منعقد، امضا و ابلاغ شده است و در حال حاضر با تعیین مجری و 
همچنین انجام اقدامات مربوطه قرارداد طراحی، ساخت، پرتاب، آزمون و تحویل در مدار 
منظومه مخابراتی اینترنت اشیا )iot( میان سازمان فضایی ایران و کنسرسیوم داخلی 

منعقد و فرایند طراحی و ساخت توسط مجری پروژه آغاز شده است.
وی به زمان پرتاب این منظومه اشاره کرد و افزود: این منظومه به مرور تکمیل می شود و 
به دلیل وجود ماهواره های زیاد و پرتاب های متعدد، بازه زمانی پرتاب این پروژه حدود دو 
سال است به این منظور که اولین پروژه منظومه ماهواره ای مخابراتی تا دو سال آینده در 
مدار زمین قرار می گیرد. سالاریه در ادامه به خدمات منظومه ماهواره شهید سلیمانی و 
افزایش قابلیت های ماهواره اشاره کرد و گفت: خدمات این منظومه، فعلاً خدمات اینترنت 
اشیا باریک باند است یعنی بیشتر جمع آوری داده از سنسورهای سطح زمین و انتقال آن به 
یک ایستگاه مرجع که ایستگاه مرکزی است و در فازهای بعدی قرار است که انشاالله تعداد 

و قابلیت های منظومه ماهواره شهید سلیمانی افزایش پیدا کند.
وی ادامه داد: در حال حاضر این منظومه پهنای باند مشخصی دارد که انشاالله در نمونه های 
جدیدتر ماهواره ها در ادامه کار، ساخته خواهند شد، پهنای باند افزایش پیدا می کند یعنی 
ماهواره ها به محموله های جدیدتر و پیشرفته تری مجهز می شوند. سالاریه در ادامه با اشاره 
به فاصله در ارتفاع قرار گرفتن این منظومه از زمین گفت: تمام منظومه های ماهواره ای 

باریک باند ما در ارتفاع لئو یا ارتفاع پایین قرار می گیرند.
وی در پایان گفت: منظومه مخابراتی شهید سلیمانی در واقع اولین منظومه ماهواره ای 
ایران و جهان اسلام است که با تکیه بر توان داخلی ساخته شده و خدمات بسیار خوبی را به 

دستگاه های دولتی، بخش خصوصی و مردم ارائه خواهد کرد.

هدفگذاریچینبرایرشد۵۰درصدیقدرترایانشی
چین قصد دارد قدرت رایانشی را در رقابت با آمریکا، به میزان ۵0 درصد تا سال 202۵ 
افزایش دهد. این هدف گذاری در بحبوحه رقابت رو به رشد میان چین و آمریکا در بسیاری 
از حوزه های فناوری پیشرفته از نیمه رساناها و ابرایانه ها گرفته تا هوش مصنوعی که شامل 

کنترل های صادراتی آمریکا روی تجهیزات تراشه سازی بوده، صورت گرفته است.
این طرح که از سوی شــش وزارتخانه از جمله وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین 
منتشر شده اســت، رسیدن قدرت رایانشــی چین به ۳00 افلاپس تا ســال 202۵ را 
هدف گذاری کرده است. افلاپس، معادل یک کوئنتیلیون عملیات ممیز شناور در ثانیه 
بوده و ســرعت رایانه را اندازه گیری می کند. موسســه MIIT در اوت اعلام کرد قدرت 
رایانشی چین از 1۸0 افلاپس در ســال 2022، به 1۹۷ افلاپس در سال میلادی جاری 
افزایش پیدا کرده است. وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین اعلام کرده است  چین 
در رتبه دوم پس از آمریــکا قرار دارد اما به قدرت رایانشــی آمریکا برای این رتبه بندی 
اشاره نکرد. از آنجایی که آموزش هوش مصنوعی، مستلزم مقادیر زیادی قدرت رایانشی 
 اســت، تلاش برای افزایش قدرت رایانشی، به مســئله اصلی مورد توجه پکن تبدیل 

شده است.
طبق پست وبلاگ گوگل در ماه گذشته، بزرگترین مدل های هوش مصنوعی مولد جهان، 
به ده ها افلاپس ابررایانش هوش مصنوعی نیاز دارند تا مدت آموزش را چند هفته یا کمتر از 
آن حفظ کنند. طبق این طرح، چین قصد دارد دیتاسنترهای بیشتری بسازد تا دسترسی 
کسب و کارها به قدرت رایانشی را تسهیل کند. به منظور تامین تقاضای صنعت رو به رشد 
سریع هوش مصنوعی، پکن همچنین قصد دارد زیرساخت رایانشی در غرب این کشور را 
بهبود دهد. استان های وسیع اما کم جمعیت در چین مانند استان گوئیژو، مدت ها مامور 
راه اندازی دیتاسنترهای بزرگ برای تامین نیازهای اینترنت این کشور بودند. به عنوان 
مثال، اپل با شرکایش در گوئیژو، دیتاسنترهایی ایجاد کرده تا به کاربرانش در این کشور 

خدمات رسانی کند.
بر اســاس گزارش رویترز، یک موضوع مورد توجه دیگر، بهبود سرعت و کارایی شبکه 
رایانشی است. طبق طرح چین، سرعت انتقال بین دو تاسیسات رایانشی مهم، نباید بیش 

از پنج میلی ثانیه تاخیر داشته باشد.

اخبار

ترافیک ســالانه مرســولات 
پســتی ۳00 میلیون بســته 
اســت، هر بســته و نامه ای 
که وارد شــبکه پستی کشور 
می شــود، گره ای از مشکلات 
افراد باز می کند. عیسی زارع پور در مراسم روز جهانی 
پســت و رونمایی از چند پروژه پســتی  با بیان اینکه 
انتظار ما از همکاران پستی این است که شتاب در روند 
هوشمندسازی کامل شبکه پستی را در دستور کار خود 
قرار بدهند تا بتوانیم به مردم بگوییم این شبکه به شکل 
کامل هوشمند شده اســت، اظهار داشت: شرکت ملی 
پست جزو معدود دستگاه هایی است که تعطیلی ندارند 
و در مراکز تجزیه نیز به صورت ۳ شیفت مشغول به کار 

هستند. 
وی افزود: ترافیک سالانه مرسولات پستی ۳00 میلیون 
بسته اســت، هر بســته و نامه ای که وارد شبکه پستی 
کشور می شــود، گره ای از مشــکلات افراد باز می کند. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکیــد کرد: درباره 
هوشمندسازی پست بارها صحبت کردیم و خوشحالیم 
که قدم هایی در این حوزه برداشــته شده است. اما این 
روند باید شتاب بگیرد. وی تصریح کرد: هوشمندسازی 
یعنی استفاده از تمام فناوری هایی که در این حوزه وجود 
دارد تا در تمامی مراحل هوشمند شویم. زمانی که مردم 
مرسوله را تحویل پســت می دهند بتوانند زمان و روز 

دریافت را مشخص کند و در همان زمان تحویل بگیرد.
زارع پور بــا بیان اینکه امروز پســت پیشــران اقتصاد 
دیجیتال کشور است، خاطرنشان کرد: هر روز به تعداد 
کسب و کارهای هوشــمند اضافه می شود و باید مسیر 
هوشمندسازی ما نیز سرعت بگیرد. وی با بیان اینکه اگر 
پست متحول شود حتما می تواند توسعه کسب و کارها را 

رقم بزند، افزود: این کار باید با استفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی و شرکت های دانش بنیان رخ دهد.

در همین رابطه معــاون فنی و بازرگانی شــرکت ملی 
پســت از ورود حدود 100 کامیون، کامیونت و ون به 
ناوگان پستی کشور خبر داد.  »محمد احمدی« معاون 
فنی و بازرگانی شرکت ملی پســت در آیین رونمایی از 
چند پروژه پستی مصادف با روز جهانی پست با حضور 
وزیر ارتباطات گفت: ســاختار اصلی شرکت ملی پست 
به نیروی انسانی متکی اســت و در هم تنیدگی زندگی 
اجتماعی با همکاران پستی ظرفیتی را به وجود آورده 

است که هیچ سازمانی به این شکل نیست.
وی تاکید کرد: رسیدن به هوشمندسازی شرکت ملی 
پست به استانداردسازی فرایندها مربوط می شود. اکنون 
نیازمند توسعه زیرســاخت هستیم. احمدی همچنین 
گفت: نخستین پروژه ای که امروز افتتاح می شود ورود 
بیش از 100 کامیون، کامیونت و ون به ناوگان پســتی 
کشور است. بیش از 1۵ خط جدید پســتی راه اندازی 
خواهیم کرد که روی کیفیت و سرعت توزیع مرسولات 
تاثیر بسزایی خواهد گذاشت؛ مساله ای که در نقاط مرزی 

کشور بیش از دیگر مناطق با آن مواجه هستیم.
وی ادامــه داد: امروز همزمان با رونمایــی از خودروها، 
1۵ خط جدید راه اندازی و 10 خط موجود را بهسازی 
خواهیم کرد. احمدی افزود: پروژه دیگر توسعه دسترسی 
مردم به خدمات پســتی اســت که این کار را از طریق 

اپلیکیشن آپ مهیا کرده ایم.
در ادامــه »محمــود لیائی« معــاون وزیــر ارتباطات 
افــزود: هــدف مــا از ورود نــاوگان جدید به شــبکه 
پســتی کشــور تمرکززدایی از تهران بــا ورود ناوگان 
جدید به شبکه پســتی کشور اســت. تا کنون تمرکز 
ما بــرای توزیع مرســولات در تهران بــود، اکنون و با 
ورود ناوگان جدید تمرکز از تهران برداشــته و در کل 
کشور توزیع خواهد شــد. این ماشــین ها را به سمت 
تمامی اســتان ها رهســپار می کنیم و در اختیار تمام 

اســتان ها قرار می دهیم. امیدواریم بــا حمایت وزارت 
ارتباطــات بتوانیــم راهی کــه اکنون برای نوســازی 
ناوگان و هوشمندســازی تجهیزات شبکه پستی آغاز 
 کردیم را ادامه بدهیم و بتوانیم پیشــرفت محسوسی 

داشته باشیم.
لازم به ذکر است آیین رونمایی از 10 پروژه نوین شرکت 
ملی پســت با حضور وزیر ارتباطات آغاز شد. نوسازی 
ناوگان حمل و نقل شرکت ملی پست و راه اندازی ناحیه 
پستی مدرن ایرانمال از جمله این پروژه ها است. آیین 
رونمایی از پروژه های مهم و نوین شــرکت ملی پست با 
حضور وزیر ارتباطات، مدیرعامل شــرکت ملی پست و 

مسوولان حوزه پست کشور انجام شد.
شعار روز جهانی پست سال جاری »همه با برای اعتماد« 
است. راه اندازی 1۵ خط پستی جدید،  راه اندازی نواحی 
پستی از جمله ایرانمال در راستای ارتقای شاخص کیفی 
فرآیندهای توزیع، افزایش نقاط دسترسی، بهبود تجربه 
مشتریان، طراحی و اجرای خدمات ارزش افزوده و حضور 
شرکت ملی پســت در مناطق در حال توسعه و مدرن،   

راه اندازی سرویس پیک شــهری همیارپست با هدف 
افزایش نقاط دسترسی ارائه خدمات پستی و ساماندهی 
پیک های شــهری، راه اندازی صندوق های هوشــمند 
)لاکر( قبــول و توزیع به منظــور افزایش رضایتمندی 
مشتری، کاهش درصد مرســولات معطله و برگشتی و 
توســعه خدمات کیفی مبتنی بر الزامات بازار و رقابت، 
راه اندازی ســامانه جامع تجارت الکترونیک برای ارائه 
خدمات ارزش افزوده به فروشــگاه ها و مدیریت بهینه 
جریان اطلاعات و جریان مالی، راه اندازی سرویس اثبات 
تحویل pod، خدمات جانبی اعلام زمان تحویل مرسوله 
tds به گیرنده با هدف بهبود تجربه مشتریان و افزلیش 
رضایتمندی و وفاداری مشــتریان، راه اندازی ســامانه 
تمبرهای پســتی به منظور تقویت این حوزه و تسهیل 
در فرایند چاپ و انتشار تمبرهای پستی،  ارائه خدمات 
الکترونیکی پســت بر روی پلتفرم آپ به منظور توسعه 
کانال های فروش و نقاط دسترســی و هوشمندسازی 
خدمات پروژه های نوین شرکت ملی پست است که امروز 

با حضور وزیر ارتباطات افتتاح می شود.

وزیرارتباطاتبرلزومسرعتدرهوشمندسازیتاکیدکرد

ترافیک سالانه ۳۰۰ میلیونی مرسولات پستی
News kasbokar@gmail.com

رئیس کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس در نامه ای به 
معاون اول رئیس جمهور بر لزوم شفافیت در بازار تلفن 
همراه به  جای ممنوعیــت در واردات آن تاکید کرد و 
گفت: مجلس روند تخصیص ارز به واردات تلفن همراه و 
رانت های احتمالی بوجود آمده و همچنین شرکت های 
مدعی تولید تلفن همراه را بررســی خواهــد کرد تا از 
رانت های شکل گرفته و تضییع حقوق مردم جلوگیری 

شود.
به گزارش ایســنا، متن نامــه مجتبــی توانگر عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس به مخبر معاون اول رئیس 
جمهور به این شرح اســت: »جناب آقای دکتر مخبر. 
معاون اول محتــرم رئیس جمهور. با ســلام و احترام 
و عرض خداقوت بابــت زحمات حضرتعالی و ســایر 
مسئولان محترم اجرایی، به اطلاع می رساند؛ بازار تلفن 
همراه کشور در سال های اخیر با مشکلات جدی مواجه 
بوده است و همچنان تلاش اثرگذاری برای خروج این 
بازار از چالش های گذشــته و اصلاح تصمیمات غلط 
قبلی صورت نگرفته اســت. در این فضا، طیف وسیعی 
از فعالان صنفی و کارشناسان حوزه آی تی با مراجعه 
به کمیته دانش بنیــان و اقتصــاد دیجیتال مجلس، 
مسائل و مشکلات این حوزه از جمله انحصار واردات، 
تصمیمات ســلیقه ای در واردات انــواع تلفن همراه و 
معضلات تخصیص ارز را گوشــزد کرده اند لذا بر خود 
لازم دانسته ضمن انعکاس این معضلات و بیان برخی 
راهکارها، پیگیری حل این معضــلات را از جنابعالی 

درخواست نمایم:
پس از معضلات ارزی سال 1۳۹۷ به بعد، روند تخصیص 
ارز به این بخش با مشــکلاتی مواجه شــد و به بهانه 
جلوگیری از هدر رفت منابع ارزی برخی تصمیمات در 
محدودیت واردات بعضی از انواع گوشی صورت گرفت 
که شاید به طور مقطعی ناگزیر بود، اما تداوم آن به ویژه 

در ســال جاری که روند درآمدهای ارزی بهبود نسبی 
یافته است، جای تامل دارد.

مسئله تخصیص ارز و مسیر اختصاص از صادرکنندگان 
بــه واردات موجــب شــده اســت تا ضمــن خروج 
واردکنندگان حرفه ای از این بــازار، تجار غیرمرتبط 
و غیرمتخصص از جمله صادرکننــدگان محصولات 
غذایی، پتروشیمی و فولادی به جای اظهار ارز صادرات 
در سامانه، اقدام به واردات تلفن همراه کنند و زنجیره 
واردات، عرضه و خدمات پــس از فروش به هم بخورد. 
ایــن واردکنندگان غیرمتخصــص همچنین با خرید 
و فروش های صــوری و فاکتورســازی، باعث اختلال 
در سیســتم بانکی و مالیاتی کشور شــده و می شوند 
و کالاهای خود را با قیمــت دلار آزاد و حتی بالاتر به 

فروش می رسانند.
تصمیم ممنوعیت واردات آیفون با هدف جلوگیری از 
خروج منابع ارزی و اختصــاص منابع محدود ارزی به 
واردات گوشــی های ارزان تر بود، در صورتی که تلفن 
همراه آیفون نیز در سبد فروش خود دارای مدل های 
ارزان قیمت می باشــد و تولید آن ها هم مانند شیامی 
و سامسونگ در چین انجام می شــود. اما متاسفانه با 
گذر از منطق و محتوای این تصمیم و غلطیدن به دام 
ظاهرگرایی، واردات گوشــی آیفون 14 به بالا ممنوع 
شــده و در مقابل، واردات دیگر گوشی های اندرویدی 
همچون سامسونگ و شیامی در مدل های گران قیمت 
با همان امکانات مخابراتی همچنان آزاد است. لذا این 
روند باعث ایجاد انحصاری شــده اســت که نظر آحاد 
جامعه با توجه به نیازها و کاربردهای مختلف را  فراهم 

نکرده است.
همچنین ممنوعیت بدون اطلاع رســانی گوشی های 
آیفون 14، باعــث غیر قابل استفاده شــدن این مدل 
گوشی هایی شده است که قبل از ممنوعیت به صورت 

مســافری وارد کشور شــده اند و هدر رفت میلیون ها 
دلار ارز هموطنان عزیز را به همراه داشــته اســت که 
دولت محترم می تواند با اتخاذ تصمیمی جدید جبران 

مافات کند.
در نهایت نه تنها هدف جلوگیری از خروج ارز از طریق 
ممنوعیت رجیســتری آیفون نیز محقق نشده است، 
بلکه مدل های قبل از آیفون 14 با توجه به توقف دو ساله 
خط تولید به صورت دست دوم و به عنوان آکبند وارد 
کشور شده و می شوند و با چندین برابر قیمت جهانی، 
در بازار به فروش می رسند که این جریان باعث ضایع 

شدن حقوق مصرف کننده خواهد شد.
قابل ذکر است در بعضی از موارد واردکننده های تلفن 
همراه با برند تجاری شــیائومی و سامســونگ بعد از 
ترخیص کالاهای ذکر شده، در نهایت آنها را به صورت 
غیرقانونی از کشور خارج کرده و در کشورهای همسایه 
به فروش می رسانند و صرفا واردکننده از تفاوت ارز تا 
10هزار تومانی بین ارز ناشی از صادرات و ارز تخصیص 

یافته برای واردات استفاده می کند.
بدیهی اســت که ادامه ایــن تصمیمات جــز رانت و 
انحصارطلبی برای چندین نفر، سودجو و بیکاری تعداد 
بی شــماری جوان متخصص در این صنف، نتیجه ی 

دیگری به دنبال نخواهد داشت.
نکته قابــل تامل بعــدی، اســتفاده از تســهیلات، 
معافیت های مالیاتی و گمرکی بعضی شرکت ها به اسم 
تولید داخلی است که گوشی های چینی و هندی را فقط 
با اسم و بسته بندی ایرانی سفارش می دهند و وارد کشور 
می کنند که در این فرآیند نه از کارگر ایرانی استفاده 
می شود، نه انتقال فن آوری، انجام می گردد و نه از خروج 

ارز جلوگیری می شود.
بر این اســاس، خواهشمند اســت با بررسی دقیق تر 
فعالیت این نوع مدعیان توســط کارشناسان و ایجاد 

شفافیت در این بازار با متخلفین و سوداگران برخورد 
جدی شــود که با اســم ایران و ایرانــی عوام فریبی و 
سوءاستفاده شخصی نکنند. لذا از جنابعالی که پیشتاز 
مبارز با رانت و سواستفاده اقتصادی هستید می خواهم 
جلوی تقویت رانت و تضییع حقوق مردم و کاربران را 

بگیرید.
جناب آقای دکتر مخبر از جنابعالی به عنوان فرمانده 
اقتصادی دولت درخواســت دارم با توجه به داشــتن 
زیرســاخت های رجیســتری در داخل کشــور برای 
جلوگیری از خروج بی رویه ارز، هر چه ســریع تر آمار 
دقیقی از واردات گوشی های سامسونگ و شیامی تهیه 
شده و درصد میزان فعال بودن آنها را بعد از ترخیص در 
شبکه مخابراتی ایران بررسی فرمایید و به اطلاع عموم 

مردم برسانید.
ضمن توجــه به هشــدارهای فعالان حــوزه آی تی و 
شــرکت های با ســابقه مرتبط با تجارت تلفن همراه، 
دستورالعمل ها و بخشنامه های مرتبط با واردات تلفن 
همراه و نحوه تخصیص ارز به این بخش مورد بازنگری 
و اصلاح قرار گیرد تا بیش از این بخشــنامه ها، موجب 
تقویت رانت های مربوط به برخی واردکنندگان و تضییع 

حقوق مصرف کنندگان در بازار داخلی نشود.
بی تردید نمایندگان مجلس شورای اسلامی و به طور 
تخصصی، کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس 
بعد از پایان بررسی برنامه هفتم توسعه، روند تخصیص 
ارز به واردات تلفن همــراه و رانت های احتمالی بوجود 
آمده و همچنین شرکت های مدعی تولید تلفن همراه)که 
در واقع واردکننده رانتی هســتند( را مورد بررســی 
و تحقیق جدی تری قــرار خواهد داد تــا از رانت های 
شــکل گرفته و تضییع حقوق مردم جلوگیری شــود. 
این موضوع، با تمام ابزارهای نظارتی از بانک مرکزی و 

وزارتخانه های مربوطه، پیگیری خواهد شد.«

دنیای رایانه و فناوری اطلاعات در تمام وجوه زندگی مدرن 
نفوذ کرده و به جزء لاینفک زندگی انسان ها تبدیل شده 
است؛ به نحوی که تمام امور زندگی افراد از جمله رانندگی 
خودرو یا تشخیص بیماری به فناوری گره خورده است. 
به گزارش ایســنا، از آنجا که در سال های اخیر پیشرفت 
تکنولوژی، سرعت بســیار بالا و غیرمنتظره ای را پیموده 
است، مشاغلی که در این حوزه بوده اند نیز از مزایای خیلی 
خوبی برخوردار شده اند. همچنین کارهای زیادی هم که 
پیشتر حتی نامشان برایمان آشــنا نبود، به مشاغل روز 
جهان اضافه شده و گوی رقابت را از سایر شغل های قبلی 

و قدیمی ربوده اند.
درحال حاضر رشــته آی تی به عنوان یکی از رشته های 
اشتغالزا در کشور به شمار می رود که دارای سرعت اشتغال 
بالایی است. در دوران کرونا که امکان فعالیت بسیاری از 
کسب و کار وجود نداشت، بیشتر مشاغل در بستر اینترنت و 
از طریق فضای مجازی توانستند فعالیت خود را ادامه دهند.  
افرادی که این روزها به دنبال شــغل در حوزه تکنولوژی 
هستند، باید از این پس دقت بیشتری در انتخاب و تعیین 
شغلشان داشته باشند، چراکه می توانند با توجه به فهرست 
زیر، درآمد بیشتری را برای خود کسب و آینده خود را با علم 
و دانش بیشتری پایه ریزی کنند بنابراین آگاهی از اینکه 
این روزها چه مشاغلی از درآمد بهتر و شرایط مطلوب تری 
بهره مند هستند، برای افراد بخصوص جوانان و نوجوانانی که 

در حال تصمیم گیری برای رشته و شغل آینده خود هستند، 
از اهمیت بســیار بالایی برخوردار اســت. توسعه دهنده 
نرم افزار، تحلیلگر امنیت اطلاعات، مدیر بخش ارتباطات 
و فناوری، تحلیلگر سیستم های رایانه ای، مهندس شبکه 
رایانه، دانشــمند داده، تحلیلگر اطلاعات تجاری، توسعه 
دهنده مرکز داده )دیتاسنتر( و سرپرست امنیت سایبری 
و داده برخی از مهم ترین مشاغل پردرآمد در حوزه فناوری 
اطلاعات )IT( معرفی شده اند و طبق اعلام منابع رسمی این 
مشاغل در برخی کشورها از جمله ایالات متحده آمریکا، 
کانادا و استرالیا از درآمد و شــرایط بهتری برخوردارند و 
کارجویان باید برای بهره مندی از مزایای آن باید به سراغ 
این دسته از مشاغل بروند. علاوه بر موارد گفته شده مشاغل 
پر طرفدار و پردرآمد دیگری در این حوزه وجود دارد که در 

ادامه این گزارش به آن اشاره می شود. 
برنامه نویسی: اســتخدام برنامه نویس به عنوان یکی از 
محبوب ترین و البته پر درآمدترین مشاغل در حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شناخته می شود. برنامه نویسی شامل 
فرایند نوشتن و توسعه انواع نرم افزارهاست. در واقع برنامه 
نویس کسی است که می تواند انواع نرم افزار و کدها را به 
زبان های مختلف مانند C#، Java، پایتون، اپلیکیشن های 
موبایل و ... تولید کند. برنامه نویسان در رده ها و شاخه های 

مختلف دسته بندی می شــوند. پنج دسته رایج در شغل 
برنامه نویسی عبارت اند از برنامه نویسان اپلیکیشن، برنامه 
نویسان سیستمی، برنامه نویســان بازی، برنامه نویسان 
موبایل و برنامه نویسان وب. طراحی سایت: استخدام طراح 
وب یا همان طراح سایت، مخصوصا طراح سایت دورکاری 
یکی از پرتقاضاترین مشاغلی است که خیلی از سازمان ها 
و کسب و کارها به آن احتیاج دارند؛ یک طراح سایت تمام 
وظایف مربوط به ایجاد و راه اندازی ســایت تا جنبه های 
فنی آن را برعهده دارد. در شــغل طراحی سایت، طراح 
پس از بررسی نیازهای مشتریان،  کار ایجاد یک سایت را 
شروع می کند. به همین خاطر، طراح وب سایت باید بتواند 
مطابق حوزه فعالیت مشتریان، ظاهر سایت را در ذهن خود 
تصویرسازی کرده و درک کند؛ این موضوع نیازمند درک 
طراحی گرافیک و برنامه نویسی کامپیوتری است. وبمستر: 
استخدام وبمستر هم بین شغل های حوزه فناوری اطلاعات 
خیلی پرطرفدار است. وب مستر یا همان مدیر سایت وظیفه 
مدیریت محتوای سایت، طراحی،  توسعه و نگه داری آن 
را بر عهده دارد. وبمستری بسیار متفاوت از برنامه نویسی 
و طراحی سایت است. شغل وبمستر، همیشه در جایگاه 
مدیر یک سایت تعریف می شود. یک وبمستر باید سرعت 
دسترسی به وب سایت و در دســترس بودن صفحات را 

مرتب، بررسی می کند و اگر سایت به مشکلی بر بخورد در 
سریع ترین زمان ممکن مشکل را حل کند.

کارشناس شبکه: استخدام کارشناس شبکه در شرکت ها و 
سازمان جزو پرتقاضا ترین مشاغل حوزه فناوری اطلاعات 
است. وظیفه اصلی یک کارشناس شــبکه، راه اندازی و 
پشتیبانی انواع شــبکه های کامپیوتری همچون شبکه 
WAN و شــبکه های LAN اســت.  علاوه بر راه اندازی، 
نگه داری مستمر از سیستم ها و شبکه های  کامپیوتری نیز از 
دیگر مسئولیت های یک کارشناس شبکه است. مهندسان 
شبکه باید توانایی پاسخ گویی به نیازهای مشتریان و نیز 

امنیت در شبکه های کامپیوتری را هم داشته باشند.
کارشــناس امنیت اطلاعات: استخدام کارشناس امنیت 
اطلاعات به دلیل افزایش ســطح حملات سایبری،  هر 
روز تقاضای بیشتری پیدا می کند. مسئولیت اصلی یک 
کارشــناس امنیت اطلاعات به عنوان یکی از شغل های 
پردرآمد حوزه آی تی، حفاظت و نگــه داری از اطلاعات 
سیستم های کامپیوتری است. یک متخصص یا تحلیل 
گر امنیت اطلاعات، با تسلط بر راه های مقابله با حملات 
سایبری و نفوذ، از اطلاعات یک مجموعه محافظت می کند. 
کارشناسان امنیت اطلاعات باید با آخرین روش های مورد 
استفاده مهاجمان برای نفوذ در سیستم های کامپیوتری و 
جدیدترین تکنولوژی های امنیتی برای محافظت از این 

سیستم ها آشنا باشند.

توانگر: وضعیت واردات تلفن همراه شفاف شود

پردرآمدترین مشاغل حوزه فناوری کدامند؟
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 

17درصدتوليدکشاورزيايرانتلفميشود

بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 

درخواست اين اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد 
به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد 
تعرفه مصرف مجاز را افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 

ميليون ريال بپردازيد. 
وي ادامه داد: سوال اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغي را 

بايد بپردازند؟
 با اين شرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد.

ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 

خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفــي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي 
در تشــريح مشــكلات اين صنف عنوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرسوده بودن 

بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 
هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و اين محصــول از طريق واردات 

صورت مي گيرد. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق 
كنيد

دانشجويی كه ســال آخر دانشگاه 
را مي گذراند، به خاطــر پروژه ای 
 كــه انجــام داده بود جايــزه اول 

را گرفت.
او در پــروژه خــود از ۵۰نفــر 
خواســته بود تــا دادخواســتی 
مبنــی بــر كنتــرل ســخت يا 
حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن مونوكســيد توســط دولت 
 را امضــا كنند و بــرای اين خواســته خــود دلايل زيــر را عنوان 

كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 2۵ درصد موارد 

باعث مرگ فرد مي شود.
۵- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از ۵۰ نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست 
كه ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.

عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!
 قبــل از امضــا و يــا قبــول هــر موضوعــی، تحقيق و بررســی 

لازم است.

نامه به سردبير

زندگي در دور ترين جزيره دنيا چگونه مي شود؟ 
تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
اگر در دوردست ترين جزيره دنيا زندگي 
كنيد چه حسي خواهيد داشت؟ جزيره اي 
در ميانه اقيانوس اطلس قرار گرفته است 
كه تقريبا از هر خشــكي 96۰۰ كيلومتر 

دور است. 
 »كريس بيت« مردي 66 ساله است كه از 
هفت سال گذشته زندگي خود را در دورترين جزيره دنيا آغاز كرده است. او 
كه مردي انگليسي است هفت سال پيش تصميم گرفت تا آخرين روزهاي 
عمرش را در اين جزيره سپري كند. او در طول اين سال ها كمک بسياري 

به مردمي كه در اين منطقه بودند كرده است. 
اين جزيره دور افتاده تنها با قايق قابل دسترسي است و يک هفته با پايتخت 
آفريقاي جنوبي فاصله دارد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران، اين مرد تنها 
سه بار توانسته است به اين جزيره سفر كند كه نخستين بار در سال 2۰۰6 

بوده است. 
اين جزيره از مستعمره هاي انگلستان است و حالا كريس را به عنوان سفير 
نمونه اين جزيره در دنيا معرفي كرده اند. لازم به ذكر است كه اين جزيره 

تنها 267 نفر جمعيت دارد ولي همه در آرامش خاصي زندگي مي كنند.

دم هواپيماي مفقودشده رديابي شده است
ماموران قايق گشــت زني نيروي دريايي 
اندونزي از پيدا شدن يک شي خبر دادند 
كه مي توانــد متعلق بــه دم هواپيماي 

حادثه ديده ايرآسيا باشد. 
مقامات اندونزي اعلام كردند: در عمليات 
جســت وجو براي يافتن بخش هاي ديگر 
از لاشه  هواپيماي ايرباس اي 2۰۰-32۰ 
شيئي شبيه به دم آن پيدا شده كه در صورت صحت آن مي توان به جعبه 

سياه هواپيما و اطلاعات پرواز دست پيدا كرد. 
طبق اعلام مقامات اندونزي كشتي ها و بالگرد هاي جست وجوگر درحال 
بازرســي بخش هاي شــمالي درياي جاوه براي پيدا كردن اجساد ديگر 
سرنشينان هواپيما و بخش هاي ديگر لاشه آن هستند همچنين نيروهاي 

تجسس منطقه بازرسي خود را گسترده تر كرده اند. 
نيروهاي تجسس اندونزي اظهار داشتند: آخرين شي پيدا شده با احتمال 

بسيار بالايي به هواپيماي حادثه ديده تعلق دارد و دم آن است. 
اداره هواشناسي اندونزي اعلام كرد: احتمالا توفان هاي استوايي در وقوع 
حادثه سقوط هواپيماي ايرآسياي مالزي نقش داشته و وضعيت نامناسب 
جوي تلاش ها براي يافتن اجساد سرنشينان هواپيما و جعبه سياه آن را با 

مشكل روبه رو كرده است. 
به گزارش ايسنا به نقل از رويترز، هواپيماي پرواز Q2 8501 با 162 سرنشين 
در مسير شهر سورابايا در اندونزي به سنگاپور و بر فراز درياي جاوه دچار 

حادثه شد و سقوط كرد.

فراسو

آن سوي مرز

احتمالا حتي آن دسته از هواداران فوتبال كه از آلكس 
فرگوسن خوششــان نمي آمد هم جاي خالي او را روي 
نيمكت منچستر يونايتد احســاس مي كنند. او حدود 
بيست و هفت سال هدايت تيم منچســتر را در اختيار 
داشــت و در اين مدت 49 جام به دست آورد.  بي ترديد 
شيوه مديريت فرگوسن مي تواند براي بسياري از افراد 
سرمشق باشد و به همين خاطر مجله هاروارد بيزينس 
ريويــو )Harvard Business Review( كــه به 
مســائل مربوط به كســب و كار مي پردازد، فهرستي از 
ويژگي هاي مديريتي فرگوســن را تهيه كرده و از آن به 

عنوان دستورالعمل موفقيت فوگوسن 
ياد كرده است. 

  از پايه آغاز كردن
نخستين رويكرد فرگوسن اعتماد به جوان ها و بنا نهادن 
تيم بر اساس جوانان اســت كه منفعت آن براي سال ها 
متوجه باشگاه شود. خريدهاي گران قيمت و كوتاه مدت 

هرگز سياست اصلي فرگوسن نبوده است. 

  شهامت آغاز دوباره
فرگوسن آن قدر شهامت داشت كه هر چهار سال يک بار 
و پيش از آنكه تداوم شرايط موجود باعث ايجاد رخوت 
در تيم شود، در منچستر دست به يک تحول بزند. البته 
او نســبت به جايگاهش در تيم اطمينان خاطر داشت و 
به همين دليل با آرامش خاطر دست به تغييرات مي زد. 

  ايجاد استانداردهاي سطح بالا و عمل به آنها
فرگوسن در آخرين سال حضورش در منچستريونايتد، 
7۰ سال ســن داشــت و با اين حال همچون سال هاي 
پيش از آن هر روز ســاعت 7 صبح در باشــگاه حاضر 
مي شــد. اقدامي كه باعث مي شــد دســتيارانش نيز 
با آن تطبيــق يابند و بــه گفته فرگوســن درك كنند 
 كه در باشــگاه كارهــاي مهمي بــراي انجــام دادن

 وجود دارد. 

 كنترل امور
اگر فردي در باشگاه تلاش مي كرد تا قدرت فرگوسن را 

به چالش بكشد و از قدرت او بكاهد با برخورد سختگيرانه 
فرگوسن مواجه مي شد، حتي اگر اين فرد ستاره باشگاه 
محســوب مي شــد. احتمالا اكنون به ياد ديويد بكهام 

افتاده ايد. 

 درك موقعيت
فرگوسن مي گويد كه قانون مشــخصي براي اينكه چه 
زماني بايد بازيكنان را تشــويق و چه زماني بايد از آنها 
انتقاد كــرد وجود نــدارد بلكه با توجه به شــرايط بايد 
تصميم گرفت كه اكنون كدام رفتــار براي تيم مفيدتر 

است. 

 هنر تطابق
هــواداران دو آتشــه فوتبــال بــه خاطــر دارند كه 
فرگوســن در ســال 1999 با سيســتم 2- 4- 4 و با 
زوج طلايــي يورك و كــول در خط حمله موفق شــد 
جــام قهرمانان باشــگاه هاي اروپا را تصاحــب كند اما 
منچستري كه در ســال 2۰۰۸ براي بار ديگر قهرمان 
 اروپا شــد از نظر ســبک بازي كاملا با منچســتر قبلي 

تفاوت داشت.
 احتمالا اگر فرگوســن پــس از فصل درخشــان 99-
9۸ به اســتفاده از سيســتم قبلي ادامه مي داد، حضور 
او در منچستر بســيار زودتر به پايان مي رســيد اما او 
طي چند دهه هدايت منچســتر به خوبــي با تحولاتي 
كه در جهــان فوتبــال رخ داد تطبيق يافت و شــيوه 
بازي تيمــش را به روز كرد. فرگوســن اعتقاد داشــت 
 كه شــما با پذيرش تغييرات در واقع آنهــا را به كنترل 

خود در مي آوريد. 

  قدرت مشاهده
آلكــس فرگوســن مديريت جلســات تمرينــي را به 
دستيارانش مي ســپرد و خودش به تماشاي تمرين ها 
مي پرداخت. او به خوبي مي دانسته در برخي موارد بايد 
از بيرون به سازمانش بنگرد تا بهتر به نقاط ضعف و قوت 
آن پي ببرد. فرگوســن در يک اظهارنظر گفته است كه 
فكر نمي كند كه بسياري از افراد به ارزشي كه در مشاهده 

كردن است پي برده باشند. 

دستورالعمل موفقيت آلكس فرگوسن را ياد بگيريد

 »استك« خودرويي با چهره سفينه فضايي 
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    ركورد 19 ميليارد دلاري ســرمايه گذاري 
خارجي در كره 

 ام كي نيوز: ميزان سرمايه گذاري خارجي در كره جنوبي سال گذشته ميلادي 
به بالاترين سطح خود رسيد. به گفته وزارت بازرگاني، صنعت و انرژي كره جنوبي، 
ارزش سرمايه گذاري مستقيم خارجي به 19 ميليارد دلار در سال گذشته رسيد 
كه اين رقم نسبت به 14/۵ ميليارد دلار در سال 2۰13، افزايش 3۰/6 درصدي را 
شاهد بوده است. بر اساس اين گزارش، ميزان سرمايه گذاري اتحاديه اروپا به 6/۵ 
ميليارد دلار، سرمايه گذاري آمريكا 3/6 ميليارد دلار، سرمايه گذاري سنگاپور 
6/1 ميليارد دلار و سرمايه گذاري چين 1/1 ميليارد دلار افزايش پيدا كرده است.

   افزايش 50 درصدي قيمت سبزيجات در هند
ايندياتايمز: قيمت ســبزيجات در پايتخت هند تا 
۵۰درصد افزايش پيدا كرد. قيمت سبزيجات در بازارهاي عمده فروشي در دهلي 
نو در آخر هفته گذشته حداقل ۵۰ درصد افزايش داشته است. اين افزايش قيمت 
به دليل صادرات سبزيجات اصلي و پرمصرف مانند گوجه فرنگي به پاكستان 
است. قيمت گوجه در اين شهر به دو برابر رسيده و اين درحالي است كه قيمت 
پياز درحال حاضر ثابت است. از ديگر سبزيجات اصلي كه به كشور همسايه صادر 

مي شود مي توان به نخودفرنگي و فلفل دلمه اشاره كرد. 

   موافقت اتحاديه خلبانان آمريكن با افزايش 
حقوق

يو اس اي تودي: اتحاديه خلبانان آمريكن ايرلاينز با افزايش 23 درصدي حقوق 
به صورت آزمايشــي موافقت كرد. اين اتحاديه اعلام كرد درصورتي كه اعضاي 
اتحاديه همگي هم راي باشند با افزايش 23 درصدي حقوق خلبانان موافقت 
خواهد كرد. براساس اين قرارداد پنج ساله حقوق خلبانان علاوه بر اين رقم در 
سال نخست، در سال هاي بعدي نيز افزايش خواهد يافت. شركت هواپيمايي 
آمريكن ايرلاينز به عنوان بزرگ ترين شركت هواپيمايي جهان، بر پايه شمار انتقال 
مسافر شناخته مي شود، همچنين پس از لوفت هانزا، در رتبه دوم از بزرگ ترين 

شركت هاي هواپيمايي جهان، بر پايه ميزان درآمد سالانه به شمار مي آيد. 

  چوب حراج به مجموعه 290 ميليون دلاري 
پيكاسو

ديلي ميل: نوه هنرمند اسپانيايي »پابلو پيكاسو« تصميم دارد مجموعه آثار 
هنري و ويلاي مشهور پدربزرگ خود را بفروشــد. »مارينا پيكاسو« قرار است 
دست كم هفت تكه از اين آثار هنري را به مزايده بگذارد. اين مجموعه 29۰ ميليون 
دلار ارزش دارد و شامل آثاري از نقاشي اين هنرمند است كه اثر متعلق به سال 
1921 اين هنرمند ۵۰ ميلون دلار، نقاشي متعلق به سال 1911، 6۰ ميليون دلار 
و يک نقاشي پرتره متعلق به سال 1923 از همسر اول پيكاسو 6۰ ميليون دلار 
قيمت دارد. او قرار است اين آثار نقاشي را به مشتريان خصوصي در ژنو بفروشد. 

تيتر خواندني

يک محافظ شخصي رومانيايي الاصل ساكن لندن 
براي اثبات پولدار بودنش با انتشــار يک ويدئو در 
شبكه يوتيوب پول هاي خود را به نمايش گذاشت. 

  »پتِر كرائت« محافظ شــخصي شــخصيت هاي 
معروف انگليس مي گويــد آن قدر از اين راه درآمد 

دارد كه نمي داند اين پول ها را چگونه خرج كند.
 او در ويدئويي كه در شبكه يوتيوب منتشر كرده با 
ريختن پول ها بر رويش در يک وان حمام )هزاران 
پوند از اســكناس هاي2۰ پوندي انگليس( خطاب 
به هموطنان رومانيايي خود مي گويد: اين پول ها 
تنها نتيجه 4 ســاعت كار من اســت. آن قدر زياد 
است كه از عهده خرج كردنش بر نمي آيم. اين مرد 
رومانيايي الاصل ادامه مي دهد: »وقتي در روماني 

زندگي مي كردم هيچ وقت ايــن همه پول يک جا 
نديده ام اما الان به قدري پول دارم كه اگر در جيب 

شلوارم بگذارم نمي توانم راه بروم.«
پتر كرائت از سال 2۰11 تا 2۰12 محافظ شخصي 
»الكس ريد« بوكسور و هنرپيشه معروف انگليسي 

بوده و پس از آن محافظ شــخصيت هاي مشهور 
انگليسي است. 

او هم اكنون با انتشار تصاوير مختلفي مي گويد يک 
خودروي مازراتي و يــک »پنت هاوس« مجلل در 
لندن دارد اما برخي رسانه هاي انگليس نوشته اند 
خودرو و پنت هاوسي كه او عكس آن را به نمايش 
گذاشته براي يكي از ســلبريتي هايي است كه اين 

مرد رومانيايي محافظ اوست. 
به گزارش عصر ايران بــه نقل از روزنامه ديلي ميل 
انگليس، به نظر مي رسد انتشار اين ويدئو در يوتيوب 
بيشتر براي ثابت كردن دروغ بودن ادعاهاي برخي 
رسانه ها درباره تعلق نداشتن خودرو و خانه مجلل 

به اوست. 

روش اثبات پولدار بودن به سبك يك محافظ شخصي

صبحانه سوئدي
مهم ترين بخش ايــن صبحانه، پنكيک 
 Pannkakor ســوئدي اســت كه به
معروف است. اين پنكيک شباهت زيادي 
به كــرپ دارد و دو ســمت خمير آن در 
روغن سرخ مي شود. اين پنكيک معمولا 

با ميوه هاي شيرين يا مربا سرو مي شود. 

ميز صبحانه
سال گذشته مسابقات طراحي خودرو توسط شركت »ميشلن« برگزار شد كه طي 
آن چند طرح بي نظير به فينال مسابقات رسيدند. اين طرح ها همگي براي سال 2۰46 
هســتند و اصل طرح ها همگي بر هنر، زندگي و نبوغ تمركز داشته اند.   »استک« 
خودرويي است كه گروهي از طراحان هندي آن را به مسابقه فرستادند و توانست به 
فينال مسابقات راه پيدا كند. اين خودرو مخصوص شهرهاي پرجمعيت و كشورهاي 
شلوغ است كه مشــكلات انرژي و جاي پارك دارند. اين خودروها طراحي جالبي 
دارند كه آن را مشابه ســفينه فضايي مي كند. اين خودروها هوش مصنوعي بسيار 
قوي خواهند داشت كه در نمونه هاي مشابه يافت نمي شود و ممكن است به گونه اي 

ساخته شوند كه با آب، باد و نيروي خورشيدي كار كنند.  »استک« يک قابليت جالب 
هم دارد، فرض كنيد در خيابان دو خودرو پشت يكديگر پارك كرده اند و فضاي اشغال 
شده به اندازه دو خودرو است اما زماني كه هر دو خودرو استک باشند درون يكديگر 
رفته و تنها فضاي 1/۵ خودرو را اشغال مي كنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اين 
يعني افزايش فضاي پارك خيابان ها. اما اين ويژگي نيازمند حالت خاصي در بدنه است 
كه به واسطه استفاده از نانو فيبركربن در ساخت آن لحاظ شده است. بدنه اين خودرو 
زماني كه در پارك است از زير جمع مي شود و زماني كه خودرو را روشن كنيد بار ديگر 

خودرو بزرگ شده و فضاي نشستن آماده مي شود. 

تبليغات 
خلاق


